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Evropské banky  
strávily brexit

Evropské bankovnictví 
se vypořádalo s výsledky 
britského referenda o od-
chodu z EU. Akciový index 
sdružující největší finanč-
ní domy se vrátil na úro-
veň z předvečera brexitu. 
Během čtyř měsíců posílil 
o 28 procent. str. 8

Lov pokémonů  
k zisku nestačí
Japonský výrobce her-
ních konzolí a videoher 
Nintendo se navzdory 
celosvětovému úspěchu 
hry Pokémon GO propadl 
do ztráty a výrazně zhoršil 
celoroční výhled. Firma 
se totiž potýká s negativ-
ními dopady silné domácí 
měny. str. 9

Piráti mají šanci 
ovládnout Island
Sobotní volby na Islandu 
ukážou, jak daleko jsou 
voliči v některých evrop-
ských zemích ochotni 
zajít v odmítání tradičních 
partají. Jedním z favoritů 
klání je Pirátská strana 
prosazující přímou demo-
kracii. str. 10

přečtěte si:

Speciál
energetika
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Vinařský ráj
levněji než v Česku  
se dají vína koupit  
už jen v Paraguayi  
a srbsku.

byznys
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Čeští piráti už 
za filmy platí
Nelegální stahování filmů a seriálů z internetu v Česku slábne. Diváci 
preferují jednodušší, byť placenou cestu: sledují filmy přes on-line 
videotéky. Umožňují jim to lepší služby i dokonalejší televize. Videotéky 
hlásí dvouciferné nárůsty počtu zákazníků. Trh si dělí telekomunikační 
hráči O2 a UPC, skupina TV Nova, Alza a světový gigant Netflix. On-line 
videotéku pod názvem Digi CZ chystá také Lama Energy.  byznys / str. 6
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Dukovany a krematorium
Tak nějak bylo už na začátku jasné, že to 
Krtečkem neskončí. Tento týden se objevila 
zpráva, že čínské firmy mají zájem podílet se 
na dostavbě Dukovan. Dokonce by prý rády 
dostaly zakázku bez výběrového řízení. Kdo by 
taky nechtěl. Snad si ale Česko tuto lukrativní 
nabídku nezpackalo tou lapálií s dalajlamou. 
Jasně. Následoval zvací dopis a tak. Ale jestli se 
fakt naštvali, tak by si to ještě mohli s tou jader-
kou rozmyslet. Musel by se zas vyhlásit nějaký 
tendr. A všichni víme, jak to posledně dopadlo.

Naštěstí to však až k takovýmto koncům 
dospět nemusí. Čínští představitelé na psaníčko 
z pašalíku zareagovali: „Čína si cení takovýchto 
závazků a doufá, že příslušné země dodrží své 
sliby.“ Nevíme, kdo komu co slíbil. Jisté však je, 
že Krteček v tom hlavní hrdina nebude.

Ale aby se někomu nezdálo, že je tu východním 
jen hej. Hned dvě banky s ruským kapitálem 
dostaly v tuzemsku přes prsty. ERB dokonce 
centrální banka vzala licenci. Pojištěné vklady 
klientů už začal vyplácet Garanční systém 
finančního trhu. Jen Marine Le Penová bude 
muset jít s financováním kampaní o dům dál.

A na koho by snad z dramat v předvečer stát-
ního svátku padla chandra, ať si v pátek místo 
na Hrad či Staromák zajede do Pardubic. Veřej-
nosti se tam otevřou brány rondokubistického 
krematoria. Možná přijde i pan Kopfrkingl.

n Frontu politiků, rek-
torů, duchovních a zná-
mých osobností napada-
jících hlavu státu rozšířil 
někdejší místopředseda 
Zemanovy vlády, šéf 
Ústavního soudu Pa-
vel Rychetský. Oslavy 
na Hradě dělí vládu 
a parlament.

Pavel Otto

Rozhodnutí prezidenta Miloše 
Zemana neudělit u příležitosti 
28. října státní vyznamenání 
osvětimskému vězni Jiřímu Bra-
dymu vyvolává stále větší odpor 
občanské společnosti, politické 
reprezentace i významných 
osobností. K sílící frontě kritiků 
se přidal bývalý disident, mini-
str spravedlnosti a vicepremiér 
Zemanovy vlády, šéf Ústavního 
soudu Pavel Rychetský. Někdejší 
souputník hlavy státu však ne-
bude bojkotovat oslavy na Praž-
ském hradě. 

„Jde o výraz úcty k tomuto 
svátku, jehož význam nemůže 
být snižován, nebo dokonce de-
gradován pochybením, případně 
neomaleným postupem úředníků 
Kanceláře prezidenta republiky, 
osobu prezidenta nevyjímaje,“ 
uvedl. Podle Rychetského měl být 
Brady 28. října oceněn vysokým 
státním vyznamenáním, „i kdyby 
bylo třeba přidat na pódium 
Vladislavského sálu jednu židli 
navíc“.

Pozastavil se také nad poza-
dím aféry, kterou mělo vyvolat 
setkání Bradyho synovce, mi-
nistra kultury Daniela Herma-
na (KDU-ČSL) s dalajlamou. 
„Význam svátku nemůže být 
zpochybňován ani podle mého 
soudu nešťastným a nevhod-
ným prohlášením vrcholných 
ústavních činitelů naší země 
v souvislosti s návštěvou nositele 
Nobelovy ceny míru, čtrnáctého 
dalajlamy, v naší zemi. Důsled-
kem může být toliko snížení au-
tority dotčených činitelů,“ dodal 
Rychetský. Právě jeho Zeman 
před rokem označil za svého 
možného nástupce.

Podobně jako v minulém roce 
se odmítla účastnit ceremoniá- 
lu na Hradě většina rektorů 
vysokých škol, letos je podpoří 
i předseda Akademie věd ČR Jiří 
Drahoš. Nepřijde ani část duchov-
ních, mimo jiné kardinál Miloslav 
Vlk a plzeňský biskup Tomáš 
Holub. Vlk byl podle svých slov 
o kauze podrobně informován 
od Hermana. „Když potom celá 
záležitost vyhřezla různými lživý-
mi prohlášeními ze strany Hradu, 
musím se rozhodně postavit 
na stranu těch, kdo odsuzují ta-
kovéto kšeftaření s významnými 
symboly naší státnosti a snižová-
ní prezidentského úřadu,“ napsal.

Oslava svátku rozdělila vládu 
a parlament. Na akci nedorazí 
zákonodárci koaliční KDU-ČSL, 
chybět budou i opoziční z ODS, 
TOP 09 a STAN. Ministr financí 
a šéf ANO Andrej Babiš bude jako 
každoročně na dovolené v cizině. 
Hnutí svým poslancům doporuči-
lo, aby na Hrad šli. V ČSSD je situ-
ace složitější, část jejích poslanců 
se Zemanem slavit nechce. Strana 
nechala rozhodnutí na jednotli-
vých politicích. názory str. 12

kritika Hradu sílí, 
přidal se i rychetský
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slibované proplácení odškodnění 
zdravotních následků po povinném 
očkování, které mělo být schváleno 
již letos, není stále připraveno.

str. 3

Developer získal od České spořitelny 
půjčku, která mu zajistí financování 
projektu ve vnitrobloku v těsné 
blízkosti václavského náměstí.

str. 4

Prodej chytrých telefonů iPhone 
klesá již třetí čtvrtletí za sebou 
a celoroční tržby tak zaznamenaly 
první pokles za 15 let.

str. 8

Zápisník  
Daniela Nováka

zástupci VítěznéHo Hnutí aNo podepsali včera v Brně koaliční smlouvu pro Jihomoravský kraj s ČSSD, 
Starosty pro jižní Moravu a toP 09 s Žít Brno. Kandidátem na hejtmana je lídr aNo Bohumil Šimek (vlevo). 
Dále zleva Roman Hanák (ČSSD), Marek Šlapal (ČSSD), Jan Vitula (toP-ŽB) a Michal Doležel (toP-ŽB).
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n Část poslanců se 
obává, že slíbené od-
škodňování následků 
po povinném očkování 
je v nedohlednu. Na mi-
nistra Němečka se zlo-
bí, že novinku v tomto 
volebním období asi 
prosadit nestihne.

Adéla Čabanová

Sliby ministra zdravotnictví 
Svatopluka Němečka (ČSSD) 
na zavedení mechanismu od-
škodnění následků povinné-

ho očkování zůstaly doposud 
nenaplněny, kritizuje šéfa 
rezortu poslanec Vít Kaňkov-
ský (KDU-ČSL). A není sám. 
Na návrhu pracuje minister-
stvo zdravotnictví minimálně 
rok a půl. A hotový stále není.

Podle dlouholeté poslanky-
ně Soni Markové (KSČM) je už 
na návrh příliš pozdě. „Pokud 
zbývá do konce volebního ob-
dobí pouhý rok, nemusí dojít 
k dokončení legislativního 
procesu,“ tvrdí Marková. 

„Vznikl široký konsenzus, 
že na to všichni čekají. Nechá-
pu, v čem je problém,“ říká 
poslanec Leoš Heger (TOP 09).

Vyhlídka na zavedení 
odškodňování pomohla utišit 
debatu ve sněmovně zkraje 
roku 2015. Vznikla komise, 
která ale nepřinesla hmata-
telné výsledky. Podle Markové 
se navíc komise nesešla 
od června. „Je to zcela jistě 
pochybení a liknavost ze stra-
ny ministerstva,“ dodala.

O mechanismu pro odškod-
ňování následků po očkování 
se mluví od roku 2014. Nyní 
má ministerstvo zdravot-
nictví hotový jen věcný 
záměr zákona. Tedy jakousi 
osnovu. „Dokončení zákona 
se předpokládá v listopadu,“ 

uvádí mluvčí ministerstva 
Ladislav Šticha. Ještě v dubnu 
úřad odhadoval, že návrh 
dá do konce listopadu už 
ke schválení na vládu. Nové 
prohlášení může znamenat 
několikatýdenní zpoždění. 

Dnes se může člověk domo-
ci odškodnění nežádoucích 
účinků očkování leda soudně. 
Podle záměru ministerstva 
zdravotnictví by odškodnění 
mělo jít přímo ze státního 
rozpočtu, mluví se o základní 
částce 300 tisíc korun. Loni 
doporučil zajištění odškod-
nění následků po očkování 
Ústavní soud.  názory str. 12

liknavost, zlobí se na němečka 
poslanci kvůli očkování
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Miroslav Cvrček

Kdy Česká národní banka 
opustí režim oslabování 
koruny? Co expert, to jiný ná-
zor. Hlavní ekonomka České 
bankovní asociace a bývalá 
členka rady ČNB Eva Zamra-
zilová považuje za reálnou 
druhou polovinu roku 2017. 
Během druhého čtvrtletí 
příštího roku čeká odchod 
z kurzového režimu hlavní 
ekonom ING Jakub Seidler. 

Jak říká analytička Next 
Finance Markéta Šichtařo-
vá, čím víc ČNB mlží o konci 
intervencí a čím později je-
jich konec připouští, tím víc 
to znamená, že má obtíže 
režim udržet. „A tím víc ros-
te riziko, že bude opuštěn 
mnohem dříve, bez varová-
ní,“ domnívá se Šichtařová. 
Jako pravděpodobnou ale 
zmiňuje polovinu roku 2017. 
Analytik finančních trhů 
z ČSOB Martin Dufek před-

pokládá, že čas pro relativně 
poklidné uvolnění koruny 
nastane někdy ve třetím 
čtvrtletí příštího roku.

Ještě o kus dál jde hlavní 
analytik Conseq Investment 
Management Martin Lobot-
ka: „Z ryze ekonomického 
hlediska je komplexní exit 
− tedy bez dalších zásahů 
ČNB − otázkou nejdříve roku 
2018.“ A s tím souhlasí i Jaro-
slav Brychta z X-Trade Bro-
kers, který míní, že je ČNB 

podobně jako většina cent-
rálních bank až příliš optimi-
stická. „Její měnová politika 
vydrží déle, než sama nyní 
očekává,“ tvrdí Brychta 
s tím, že je jen otázkou, zda 
budou bankéři pokračovat 
v kurzovém závazku, nebo jej 
vymění za jiné opatření.

analytici se (ne)shodují na konci intervencí

Téma na stránkách

Výdaje na výzkum  
v Česku rostou
Výdaje na výzkum a vývoj 
v Česku opět vzrostly, mezi-
ročně o 3,6 miliardy korun. 
Loni dosáhly 88,7 miliar-
dy, ve srovnání s rokem 
předchozím jde o nárůst 
o 4,2 procenta. ČR vyna-
kládá v posledních dvou 
letech v poměru k velikosti 
ekonomiky na financování 
vědy více než většina no-
vých členů EU s výjimkou 
Slovinska.

Sněmovna schválila 
státní rozpočet
Základní parametry 
státního rozpočtu na příští 
rok schvěla včera v prvním 
čtení Sněmovna. Jde o jeho 
příjmy, výdaje, schodek 
a způsob jeho vypořádání. 
Navrhovaný schodek má 
činit 60 miliard korun proti 
letošnímu schválenému 
deficitu 70 miliard.

Šlachta se stane 
náměstkem u celníků
Bývalý šéf Útvaru pro 
odhalování organizovaného 
zločinu Robert Šlachta se 
od listopadu stane náměst-
kem generálního ředitele 
Celní správy pro oblast 
pátrání. Šlachta uspěl ve vý-
běrovém řízení, v němž 
byl jediným uchazečem 
o funkci. /čtk/

Krátce
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n Magistrát nakázal 
úřadům, aby při povo-
lování velkého deve-
loperského projektu 
u Václavského náměs-
tí hlídaly památkovou 
ochranu a výšku. Pro-
jekt za deset miliard 
korun bude financo-
vat Česká spořitelna.

Daniel Novák

Přípravy na obří developer-
ský projekt ve vnitrobloku 
mezi Václavským náměs-
tím a ulicemi Na Příkopě, 
Panská a Jindřišská jsou 
v plném proudu. Bagry 
se zakusují do prázdných 
průmyslových objektů a pří-
stavků. Zbořen již byl napří-
klad i dům, v němž bývávala 
hospoda V Cípu ve stejno-
jmenné ulici. Po ukončení 
demolic přijdou na místo 
archeologové. Celý pro-
jekt spolyká kolem deseti 
miliard korun. „Financování 

je zajištěné Českou spořitel-
nou,“ uvedl mluvčí deve-
loperské skupiny Crestyl 
Ondřej Micka.

Pražský magistrát minulý 
týden vydal rozhodnu-

tí s podmínkami, které 
budou muset vzít úřady 
v nadcházejícím územním 
a stavebním řízení do úva-
hy. Na prvním místě hovoří 
o tom, že je potřeba „položit 

důraz na kultivované zhod-
nocení historických staveb“ 
a přizpůsobit výšku stavby 
okolní zástavbě.

„Všechny cenné historické 
budovy samozřejmě budou 

zrekonstruovány, a to včet-
ně barokního Piccolominiho 
paláce (Savarin) od Kiliána 
Ignáce Dientzenhofera nebo 
historické jízdárny, kterou 
není z okolních ulic vůbec 
vidět. Právě mezi těmito 
dvěma budovami bude 
obnovena barokní zahrada. 
Jedná se o možná jediný 
dochovaný barokní půdo-
rys v centru Prahy,“ dodal 
Micka. 

Ideou je vytvořit obdobu 
Františkánské zahrady. Oko-
lo vzniknou nové obchodní 
a kancelářské plochy. Archi-
tektem projektu Savarin je 
Jakub Cigler.

Projekt se v lukrativní 
lokalitě připravuje už dva-
náct let. V roce 2004 koupila 
nemovitosti irská společ-
nost Ballymore. Kompliko-
vaný projekt navíc výrazně 
zdržela krize. O osudech 
majetku developera začala 
v souvislosti s ní rozhodovat 
irská konsolidační agentura 
NAMA. Loni projekt koupila 
skupina Crestyl za více než 
80 milionů eur.

obřímu projektu u Václaváku 
nyní vládnou demolice

demolice V centru praHy. Pohled z budovy v Jindřišské ulici ukazuje současnou situaci ve 
vnitrobloku. Václavské náměstí je po levé straně.
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osmaosmdesátiletý Jiří brady převzal od pražské 
primátorky adriany Krnáčové (aNo) na Staroměstské radnici 
Klíč od obce pražské. Brady, který byl vězněn v terezíně 
a osvětimi a přežil pochod smrti, včera také také obdržel cenu 
Prix Irene za zásluhy o mír mezi lidskými skupinami.

KlíČE oD PRaHy
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Na 69 517 korun za metr čtve-
reční, tedy o 19,5 procenta 
vzrostla ve třetím čtvrtletí 
meziročně průměrná cena 
prodaného bytu v Praze. 
Mezičtvrtletně stoupla 
o 5,3 procenta. Nejdražší byla 
Praha 2 s průměrnou cenou 
147 980 korun. Vyplývá to ze 
společných statistik Trigemy, 
Skanska Reality a Central 
Group. 

„Tlak na trhu s novými 
byty, který je na jedné straně 
dán relativně vysokým 
zájmem po novém bydlení 
a na druhé straně snižující 
se zásobou nových bytů, se 
odrazil v dalším omezení 
nabídky, ale také v nárůstu 
průměrné ceny za prodaný 
byt,“ uvedl předseda před-
stavenstva Trigemy Marcel 
Soural.

V segmentu pod 60 tisíc 
korun za metr čtvereční, tedy 
v nejnižších cenových rela-
cích, podle Sourala develo-
peři neprodali ani 30 procent 
nových bytů.

Nejvíce bytů, 35 procent, 
developeři prodali v rozme-
zí 60 tisíc až 70 tisíc korun 
za metr čtvereční. Počet pro-
daných bytů ve třetím čtvrt-
letí meziročně klesl o 14,7  ro-
centa na 1450. Srovnání 
vychází ze staré metodiky, 
kdy byly až do konce loňského 
roku jako prodané započítává-
ny i byty bez vydaného územ-
ního rozhodnutí. „Bez nich by 
byl pokles jen o 3,3 procenta,“ 
dodal Soural. 

Nejvíce nových bytů, zhru-
ba třetinu, prodali developeři 
v Praze 9. Následovaly Pra-
ha 10 a Praha 5. /čtk/

nejdražší byty jsou 
na praze 2 Vodovodům a kanalizacím 

stoupl zisk
Pražským vodovodům a ka-
nalizacím (PVK) stoupl loni 
čistý zisk o 6,6 procenta 
na 532 milionů korun. Obrat 
firmy se zvýšil také o více 
než šest procent na 6,24 mi-
liardy korun. Společnost 
očekávala, že celý zisk 
vyplatí svému jedinému 
akcionáři, tedy francouzské 
společnosti Veolia Central 
& Eastern Europe. 

Z Prahy se bude létat 
do 105 míst světa
Letošní zimní letový řád 
ruzyňského letiště přinese 
spojení do 11 nových 
destinací. Cestující se tak 
z Prahy dostanou bez pře-
stupů do 105 míst ve 39 ze-
mích světa. Zimní letový 
řád bude platit od neděle 
30. října. /čtk/

Krátce
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n Levněji než v Česku 
se dají vína koupit už 
jen v Paraguayi a Srb-
sku.

Štěpán Bruner

Ceny vína v českých pro-
dejnách patří mezi nejnižší 
na světě. Vyplývá to ze 
žebříčku 2016 Wine Price 
Index společnosti Share 
a Camper, ve kterém Česko 
obsadilo třetí příčku za Pa-
raguayí a Srbskem. Ceny 
dovážených vín společnost 
vypočítala na základě 
prodejních cen vín až deseti 
velkých značek dostupných 

po celém světě. Průměrná 
lahev tuzemského vína 
tak podle průzkumu stojí 
v Česku necelých šest 
eur (160 korun), 
za zahraniční 
víno zákaz-
níci zaplatí 
něco přes 
devět eur 
(240 korun), 
ukazuje 
žebříček. 
Průměr činí 
7,53 eura. 
Levněji nakoupí 
zákazníci jen v Srb-
sku, kde průměrně zaplatí 
7,48 eura, a v Paraguayi 
s cenou 6,74 eura. Prezident 

Svazu vinařů České repub-
liky Tibor Nyitray tvrdí, 
že nízké ceny v Česku jsou 
způsobené tím, že se tu pří-

liš neprodávají drahá 
vína. „Třeba v Itálii 

se prodávají 
i vína vyšší ce-
nové kategorie, 
běžně kolem  
30 až 40 eur,“ 
uvedl pro deník 
E15. „U nás je 

víno v kategorii 
nad 400 korun ra-

rita,“ dodal. Opačný 
konec žebříčku 65 zemí 

světa obsadily státy, ve kte-
rých nemá výroba vína 
žádnou  tradici.   Více e15.cz

V Česku je třetí 
nejlevnější víno 
na světě

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Váš autorizovaný partner:

AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

*Akce „bonus 20 000 Kč a zimní kola“ se vztahuje na vybrané vozy a současně 
je platná při využití příslušného financování od spol. AUTO JAROV

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

VW Golf
1,2 TSI Comfortline

Cena již od

389 000 Kč 
vč. DPH

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Cena již od

269 900 Kč 
vč. DPH

ŠKODA Rapid
Rapid Spaceback
1,2 TSI Ambition

Váš autorizovaný partner:

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

269 900 Kč 
Cena již od

299 900 Kč 
vč. DPH

SEAT Leon
Leon ST

1,2 TSI Reference

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

Váš autorizovaný partner:Váš autorizovaný partner:

Roční vozy za výprodejové ceny s bonusem 20 000 Kč a zimními koly*

299 900 Kč 

Zimní kola 

jako dárek!

+

Fotografie jsou ilustrativní.
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251625/182 inzerce

Dopravní společnost 
Arriva hodlá s prosinco-
vým příchodem nového 
jízdního řádu výrazně 
posílit svou přítomnost 
na českých a slovenských 
kolejích. Novinkou je 
především zavedení spoje 
z Prahy do Nitry, jde o vů-
bec první přímou vlakovou 
linku mezi oběma městy.

Dnes Arriva směrem 
na Slovensko provozuje 
pouze víkendové spoje 
mezi Prahou a Trenčínem. 
„Chceme lépe obsloužit 
region středního Pováží, 
který nemá přímé vlakové 
spojení s Českem,“ řekl 
šéf Arrivy Daniel Adamka. 
Podle něj k rozhodnutí 
prodloužit linku do Nitry 
vedla mimo jiné velká 
obsazenost trenčínských 
vlaků. Už od prosince se 
počet vlaků zdvojnásobí, 

od dubna pak firma zavede 
každodenní provoz.

Vlak do Nitry bude 
zpočátku vysílán pouze 
v pátek odpoledne, zpět se 
bude vracet v sobotu. Dopl-
ní jej nedělní vlak do Tren-
čína a týž den zpět. Od dub-
na bude jezdit odpolední 
spoj do Nitry každý den, 
ranní spoj s konečnou 
v Trenčíně bude vyrážet 
kromě neděle i v pátek 
a v sobotu. Na letní sezonu 
od června do října se z něj 
stane rovněž každodenní 
spoj. 

Složitost jízdního řádu je 
dána mimo jiné postupným 
nasazováním motorových 
jednotek Arrivy do provo-
zu. Firma dosud v tuzem-
sku provozuje pouze jednu 
soupravu, z Německa si ale 
přivezla další čtyři motoro-
vé vlaky. /sin/  Více e15.cz

arriva roste: pošle 
vlaky až do nitry

V průměru 
jen

160
korun stojí lahev 

tuzemského   
vína.

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/arriva-na-kolejich-roste-posle-vlaky-do-nitry-a-na-sumavu-1324559
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n Byznys s legálními 
pořady na internetu 
se v Česku začíná roz-
jíždět. Nabídek je více 
než dost

Dušan Kütner

Českým internetovým video-
půjčovnám roste počet zákaz-
níků dvouciferným tempem, 
přibývá však i konkurence. 
On-line filmy legálně tak již 
sledují statisíce Čechů. Letos 
v lednu nabídku obohatil 
světový gigant sektoru Net-
flix, příští rok do hry vstoupí 
videotéka satelitního a inter-
netového operátora Digi CZ. 
Přitom ještě loni zkrachovaly 
tři menší projekty TopFun, 
Ivio a Klik TV. 

Krom výrazných marke-
tingových kampaní za růs-
tem stojí především zrychlu-
jící se připojení k internetu 
a rozšiřující se nabídka chyt-
rých televizí schopných 
umožnit instalaci souvisejí-
cích aplikací. „Češi pomalu, 
ale jistě zjišťují, že sledovat 
filmy on-line lze i jedno-
duchou, legální cestou. 
Není nutné je složitě hledat 
na úložištích nebo riskovat 
sdílení přes torrenty,“ uvedla 
manažerka O2 Videotéky 
Viera Kasalová. Videotéka 
dostupná pro majitele O2 TV, 
kterých je aktuálně  

220 tisíc, funguje od roku 
2006. V dubnu 2014 firma 
spustila její on-line verzi. 
Výnosy z videotéky od led-
na do září letošního roku 
meziročně vzrostly o patnáct 
procent, počet vypůjčených 
filmů a seriálů dokonce o se-
dmnáct procent. Konkrétní 
čísla však firma neuvádí. 
K tomu dopomáhá i fakt, že 
videotéka sice nabízí filmy 
po jejich premiérách v ki-
nech, ale ještě v období před 
jejich distribucí na DVD.

Také další významní hráči 
na trhu videoték pocházejí 
z telekomunikačního trhu. 
Služba My Prime kabelového 
a internetového operátory 

UPC měla podle údajů firmy 
na konci září 27 tisíc aktiv-
ních uživatelů. Meziročně to 
znamená dvaapůlkrát více. 
„Nárůst je ovlivněn v prvé 
řadě zvyšujícím se počtem 
zákazníků UPC, kteří mají 
MyPrime k dispozici, a také 
neustálým rozšiřováním 
nabídky filmových a seriá-
lových titulů,“ uvedl mluvčí 
UPC Jaroslav Kolár. V na-
bídce má služba nyní dva 
tisíce filmů a seriálů, což je 
šestkrát více než při spuště-
ní služby v květnu 2015. 

Dalšímu z výrazných 
subjektů na trhu, Alze, me-
ziročně přibylo 22 procent 
klientů, počty vypůjčených 

filmů stouply dokonce  
o 29 procent. Také podle 
zástupce Alzy Hany Žákové 
je za nárůstem nejen zvyšu-
jící se počet filmů a seriálů, 
ale i možnost zhlédnout 
film po zakoupení v časově 
neomezené době. „Jednou 
z velkých novinek, které 
chystáme, je aplikace pro 
televizory,“ uvedla Žáková. 

Provozovatelé videoték 
shodně tvrdí, že vstup 
amerického Netflixu na tu-
zemský trh jejich byznys 
negativně neovlivnil, naopak 
jim prý může pomoci. „Ne-
tflix je dalším ze subjektů, 
který pomáhá edukovat 
český trh a vysvětluje, že 

kvalitní obsah není zadar-
mo. Nevnímáme ho ale  jako 
přímou konkurenci,“ říká 
mluvčí O2 Kateřina Mikšov-
ská k soutěžení se sítí, která 
má celosvětově 83 milionů 
uživatelů ve 190 zemích.

Netflix za konkurenta 
nepovažuje ani skupina Nova 
provozující Voyo.cz. „Uži-
vatelé naší videotéky mají 
největší zájem o lokální tvor-
bu a živé sportovní přenosy, 
které Netflix nenabízí,“ míní 
ředitel sekce nových médií 
Novy Piotr Kocel. Také Voyo.
cz zaznamenalo nárůst počtu 
uživatelů, a to meziročně 
o pět procent. Nyní jich má 
přibližně třicet tisíc.

Češi objevují kouzlo legálního 
sledování filmů na internetu

n Původně provozva-
tel satelitní televize 
bude nabízet české 
i zahraniční filmy. 

Dušan Kütner

Trh s placenými interneto-
vými videotékami rozšíří 
další hráč, provozovatel 
satelitní televize Digi CZ. 
Videotéka bude součástí její 
internetové televize Digi2Go 
a startu by se měla dočkat 
příští rok na jaře. „Osobně 
bych byl rád, kdybychom ji 

spustili na konci prvního či 
na začátku druhého kvartá-
lu,“ řekl deníku E15 gene-
rální ředitel firmy Vladimír 
Rusnák. 

Investice do videotéky 
je dalším krokem nového 
majitele Digi CZ, kterým 
se loni na jaře stala dosud 
hlavně energetická skupina 
Lama Energy Group. Od té 
doby se snaží nejen vylepšit 
samotnou satelitní nabíd-
ku, například o programy 
s vyšším rozlišením (HD), 
ale i prémiové stanice, jako 
je filmová HBO. Dalším 

krokem pak bylo zářijové 
spuštění vlastní internetové 
televize Digi2Go. 

Obdobně jako další video-
téky bude Digi CZ spoléhat 
zejména na internetové 
půjčování celovečerních 
filmů tuzemské a zahranič-
ní produkce, k nimž firma 
nakoupila práva. 

Krom legálních konkuren-
tů bude společnost muset 
bojovat s internetovými 
piráty. „K filmům je mno-
hem jednodušší se dostat 
nelegálně. Chceme proto 
najít způsob, jak službu li-

dem prodávat za rozumnou 
cenu,“ podotkl Rusnák. 

Digi CZ vlastní mimo jiné 
exkluzivní práva na nejvyš-
ší anglickou a španělskou 
fotbalovou ligu či tenisové 
turnaje ATP. Díky tomu také 
vysílá vlastní sportovní 
programy DigiSport. 

Vlastní filmový kanál  
ale právě kvůli množství 
jiných programů zaměře-
ných na filmovou tvorbu 
a pirátství spouštět nehodlá. 
„Větší smysl dává spustit 
videotéku a videopůjčovnu,“ 
dodal.

Videotéka digi cz odstartuje do léta
K filmům je mnohem 
jednodušší se dostat 
nelegálně. Nová 
internetová televize 
proto tuto možnost 
zohlední ve své 
cenové politice 
a nabídne služby 
„za rozumnou cenu“

Široký Výběr. Filmoví a seriáloví konzumenti z Česka mají na výběr z velké škály domácích i zahraničních poskytovatelů obsahu.
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n Marže z úvěrového 
byznysu banky ale 
oproti minulosti pod-
statně klesly

Jaroslav Bukovský

Až 2,5 procenta ročního 
úroku hodlá perspektivně 
střadatelům na termínových 
kontech nabídnout jedna 
z mála kampeliček s ban-
kovní licencí na českém 
trhu Creditas. Některé ze 
sazeb hodlá záložna, která se 
na banku formálně přemění 
od Nového roku, klientům 
do budoucna i garantovat. 

Vydělat na relativně vy-
soký úrok placený klientům 
hodlá rozmachem úvěrového 
byznysu pro firmy i investi-
cemi na finančních trzích, 
a to především do firemních 

dluhopisů obchodovaných 
na evropských burzách. 
„Zhodnotit peníze tak, aby 
to bylo bezpečné a s dosta-
tečně nízkou mírou rizika, je 
už dneska poměrně 
obtížný proces. 

Na druhou 
stranu zájem 
firem o naše 
úvěry je 
momentálně 
větší, než 
jsme schopni 
zvládnout,“ 
uvedl šéf zá-
ložny Creditas 
Vladimír Hořejší. 
Právě úvěrový byznys 
se přesto Creditasu loni 
smrskl. Úrokové příjmy z po-
skytnutých půjček se totiž 
záložně oproti roku 2014 
snížily o 13 procent. „Objem 
poskytnutých úvěrů mimo 

jiné i v souvislosti s chys-
tanou přeměnou na banku 
loni mírně klesl. Zároveň 
se u nás projevil i trend 
klesajících marží,“ pokraču-

je Hořejší. Zatímco tak 
záložna v roce 2012 

půjčovala firmám 
za průměrný 

roční úrok 8 až 
8,5 procenta, 
nyní je to podle 
něho mezi  
6 až 7 procenty. 

„Domníváme 
se, že marže 

v současnosti do-
sáhly svého minima,“ 

doplnil. Vedle půjček 
primárně malým a středním 
podnikům se banka hodlá za-
měřit i na úrokové a měnové 
zajištění firemního podniká-
ní či na platební styk v cizích 
měnách.  Více e15.cz

creditas hodlá vábit 
klienty na tučné úročení

261196/18 inzerce

Budoucí 
banka Creditas 

má v plánu nabídnout 
úročení vkladů až

2,5
procenta ročně. 

problémoVý telefon Samsung Galaxy Note 7 nesmí do 
letadel českých přepravců ČSa a travel Service. České aero-
linky se přidaly k řadě zahraničních společností jako alitalia, 
British airways nebo lufthansa. telefon má potíže s baterií, 
která se v řadě případů vznítila nebo dokonce explodovala.

NotE 7 SI V ČESKU NEZalétá
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n Evropský bankovní 
index posílil během 
čtyř měsíců o 28 pro-
cent.

Jaroslav Bukovský

Přesně čtyři měsíce trvalo, 
než se evropské bankovnic-
tví vypořádalo s výsledky 
britského referenda o od-
chodu z EU. Akciový index 
sdružující největší finanční 
domy na starém kontinentu 
se tento týden vrátil na svou 
úroveň z předvečera brexitu. 
Pro investory se stala včasná 
sázka na akcie oslabených 
evropských bank ziskovou 
bonanzou, jen od referenda 
totiž podražily jejich akcie 
v průměru o více než 28 pro- 
cent.  

„Domnívám se, že jde o do-
časný pohyb do okamžiku, 
než se téma brexitu začne 
znovu skloňovat nebo než 
bude případné referendum 
o samostatnosti Skotska,“ 
soudí nezávislý ekonom 
Petr Hlinomaz. Jen během 
dvou dnů následujících 
po oznámení brexitu přišly 
akcie evropského bankov-
ního sektoru o 22 procent 
hodnoty a jejich ceny padly 
na čtyřleté dno. 

Nejzajímavější příběh 
nabídly investorům po brexi-
tu akcie britské banky 
Barclays. Výsledek referen-
da srazil hodnotu jedné ze 
čtyř největších ostrovních 
bank o třetinu, její akcie ale 
do současnosti stihly ostrý 
propad takřka vyrovnat. 
Burziáni tak během čtyř 
měsíců brali výnos převyšu-
jící 43 procent. Bezmála 
o 40 procent výše jsou 
od brexitu i akcie dalšího 
ostrovního gigantu HSBC. 

Ekonomové zdůrazňují, 
že zatímco negativní efekt 
brexitu odezněl, základní 
hrozby pro byznys evropské-
ho bankovního sektoru trvají 
i nadále. „Stěžejní pro vývoj 
akcií sektoru jsou potenciál-
ní problémy některých ústa-
vů, jako například Deutsche 

Bank, a rovněž extrémně 
nízké úrokové sazby, které 
bankám způsobují potíže 
kvůli nízkému rozpětí mezi 
inkasovanými a vyplácenými 
úroky,“ připomíná analytik 
BH Securities Martin Vlček. 

Jednu z posledních 
růstových vln zažily akcie 
evropských bank během 
uplynulých několika týdnů. 
Jen od poloviny října posílily 
bankovní tituly z indexu 
Euro Stoxx 600 o bezmála 
devět procent. Z historické-
ho hlediska se nicméně ceny 
bankovních akcií drží nízko, 
ve srovnání s předkrizovým 
maximem jsou jejich nynější 
ceny o tři čtvrtiny nižší. 
Levnější jsou bankovní akcie 
i ve srovnání s loňskem, 
oproti říjnu 2015 index zlev-
nil o 24 procent. 

banky se po brexitu 
už vzpamatovaly

Země Množství Kurz

austrálie 1 19,003

Čína 1 3,655

Dánsko 1 3,632

eMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,602

japonsko 100 23,706

Kanada 1 18,506

Maďarsko 100 8,742

Norsko 1 2,988

Polsko 1 6,248

Rusko 100 39,676

Švédsko 1 2,775

Švýcarsko 1 24,931

Turecko 1 8,021

Usa 1 24,736

velká Británie 1 30,205

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 26. 10. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CeTv       58.00      -2.93  

ČeZ 464.50    -0.81  

erste Bank 772.60    -0.95  

Fortuna 91.00    0.00  

Kofola 396.50    1.67  

KB 896.10    -4.16  

Moneta 85.75    -2.72  

o2 CR 231.10    -0.39  

Pegas 762.00    -0.52  

Philip Mor. ČR 12 200.00    -0.55  

TMR 720.00 1.10

Unipetrol 182.00    1.00

vIG 498.00    0.20  

Celkový objem (v tisících korun) 641 810

akcie na pražské burze 26. 10. 2016 

n Nejhodnotnějšímu 
veřejně obchodova-
nému podniku světa 
poprvé za 15 let kles-
ly roční tržby.

Už třetí čtvrtletí za sebou 
klesl prodej chytrých 
telefonů iPhone americké-
ho Applu, přesto překonal 
odhady analytiků. Celo-
roční tržby firmy 
zaznamenaly 
kvůli propa-
du prodeje 
klíčového 
produktu 
první pokles 
za 15 let. 

Společ-
nost Apple 
uvedla, že 
za tři měsíce 
do 24. září prodala 
45,51 milionu iPhonů 
proti 48,05 milionu kusů 
prodaných o rok dříve. 
Analytici oslovení Reuters 
odhadovali v průměru 
odbyt jen 44,8 milionu 
telefonů. Snížil se také  od-
byt počítačů Mac. Akcie 
firmy po zprávě oslabily 

o více než dvě procenta. 
Čtvrtletní tržby firmy 
klesly meziročně o devět 
procent na 46,85 miliardy 
dolarů, což byl rovněž třetí 
čtvrtletní pokles po sobě. 
Celoroční tržby utrpě-
ly první pokles od roku 
2001. Pro nynější čtvrtletí, 
v němž firma tradičně 
prodává nejvíce zboží, 
Apple odhaduje tržby mezi 
76 a 78 miliardami dolarů, 

zatímco analytici 
očekávají 75 mi- 

liard. Čistý zisk 
se propadl 
o 19 procent 
na 9,01 mi- 
liardy do-
larů.

Nedařilo 
se hlavně 

v Číně, která 
měla být hlav-

ním motorem růstu 
firemních výnosů. Tržby 

se v posledním kvartále 
propadly o 30 procent 
na 8,8 miliardy dolarů 
a navázaly na třetinovou 
ztrátu v předešlém čtvrt-
letí. Čínské tržby Applu se 
přitom ještě o rok dříve 
zdvojnásobily. /čtk/

ochablý zájem 
o iphony srazil 
akcie applu

Tržby v Číně, 
kam se upínaly 

naděje firmy, klesly o

třicet
procent na 8,8 miliardy 

dolarů.

Vývoj akcií evropských bank od referenda o brexitu 
(index stoxx Europe 600 Banks) 

 pramen Thomson reuters
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iPhone Mac iPad služby ostatní

  2015

  2016

Příjmy ve čtvrtém fiskálním čtvrtletí po roce 
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Megaopravy
neděle 23.10

„Oprava srdce je jeden z nejtěžších 
úkolů. Seznamte se s tím technicky 
nejnáročnějším.“

Prof. MUDr.   

Jan Pirk 
DrSc.
kardiochirurg
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Po více než deseti měsících by 
se Španělsko konečně mohlo 
dočkat nové vlády. Během dvou-
denního jednání navrhl španěl-
ský král Felipe VI. tento týden 

Španělský 
pat končí

Jana Steckerová

Z parketu 

na post premiéra opět Mariana 
Rajoye. Ten zemi vládne již 
od roku 2011. Pověření sestavit 
vládu získal předseda Lidové 
strany v letošním roce již potřetí 
v řadě. Od prosince loňského 
roku se však ani po opakova-
ných volbách (poprvé v historii) 
vládu sestavit nepodařilo, neboť 
nově sestavená vláda v parla-
mentním hlasování o důvěře 
neuspěla. Tento týden je však 
naděje, že patová situace skončí. 
Pokud by totiž nová vláda neby-
la ustanovena ani do 31. říj- 

na, museli by Španělé hned 
po Vánocích opět k volebním 
urnám. Vznik vlády by měla 
umožnit španělská sociali-
stická strana. Většina jejich 
představitelů totiž přislíbila, 
že se během dnešního hlaso-
vání o důvěře zdrží hlasování. 
Druhé kolo hlasování by mělo 
proběhnout po 48 hodinách, 
tedy tuto sobotu. I pokud by se 
Lidové straně v čele s Rajoyem 
podařilo získat důvěru, bude její 
pozice jakožto menšinové vlády 
velmi slabá a nestabilní. Debata 

o předčasných volbách se tak 
zřejmě dříve či později ocitne 
opět na stole. Vážnější rozepře 
mohou nastat na konci příštího 
roku, kdy vláda bude sestavovat 
rozpočet na rok 2018. Do té doby 
však bude muset zavést úsporná 
opatření, aby se vypořádala se 
zhoršováním stavu veřejných 
financí, a také se nějak postavit 
k otázce Katalánska, jejíž pre-
zident chce v září 2017 vyhlásit 
referendum za nezávislost.

autorka je ekonomkou Komerční banky

boeing

americký výrobce letadel ve tře-
tím čtvrtletí zvýšil meziročně 
čistý zisk zhruba o třetinu na 
2,3 miliardy dolarů. Čtvrtletní 
zisk překonal očekávání analyti-
ků, což zvedlo akcie firmy. Tržby 
nicméně ve čtvrtletí meziročně 
o osm procent klesly a dosáhly 
23,9 miliardy dolarů. Firma také 
mírně zvýšila odhad celoročních 
dodávek letadel zákazníkům.

coca-cola

Největší světový výrobce nealko-
holických nápojů utrpěl ve třetím 
čtvrtletí pokles zisku i tržeb. vý-
sledky nicméně překonaly oče-
kávání analytiků, a to mimo jiné 
díky silné poptávce po balených 
vodách a sportovních nápojích 
v severní americe. Čistý zisk 
ve čtvrtletí meziročně klesl 
o 28 procent na 1,05 miliardy do-
larů. Bez zahrnutí mimořádných 
položek firma vydělala 49 centů 
na akcii. analytici přitom počítali 
se ziskem 48 centů na akcii.

bayer

Německé farmaceutické a che- 
mické společnosti vzrostl ve tře- 
tím čtvrtletí čistý zisk o 19 pro- 
cent na 1,19 miliardy eur. Firmě 
se daří držet pod kontrolou ná- 
klady na prodej ve farmaceutic-
ké divizi a zvýšila ceny některých 
zemědělských pesticidů. sou-
časně Bayer, který nyní kupuje 
amerického výrobce semen 
a hnojiv Monsanto, zlepšil výhled 
zisku na celý letošní rok. /čtk/

Výsledky

n Nabobtnalé akcie 
Nintenda se vracejí 
k hodnotám před po-
kémonským boomem.  

Japonský výrobce herních 
konzolí a videoher Nintendo 
se navzdory celosvětovému 
úspěchu hry Pokémon GO 
propadl do ztráty a výrazně 
zhoršil celoroční výhled. 
Firma se totiž potýká s nega-
tivními dopady silné domácí 
měny. Ve druhém finančním 
čtvrtletí, které skončilo 
30. září, podnik hospodařil 
s provozní ztrátou 812 milio- 
nů jenů (téměř 200 milionů 
korun). Ve stejném období 
loni vytvořil provozní zisk 
7,83 miliardy jenů.

Firma předpokládá, že 
roční provozní zisk dosáhne 
30 miliard jenů, zatímco 
v předchozí prognóze jej od-
hadovala na 45 miliard jenů. 
Už dříve varovala, že úspěch 
hry Pokémon GO bude mít 
na její hospodářské výsledky 
pouze omezený vliv.

Cena akcií Nintenda se 
v červenci díky popularitě 
hry Pokémon GO více než 
zdvojnásobila, později však 
akcie značnou část tohoto 
nárůstu smazaly. Minulý 
týden oslabovaly, když 
firma představila novou 
herní konzoli Switch. Ta je 
hybridním přístrojem, který 
bude možné používat nejen 
jako tradiční stacionární 
herní konzoli připojenou 

lov pokémonů k zisku nestačí
k televizoru, ale také jako 
přenosné zařízení pro hraní 
mimo domov. Podle investo-

rů však nová konzole nepři-
náší dostatek revolučních 
prvků. /čtk/

ztráta. Hodit pokéballem je snadné, ale k zisku to vést nemusí.
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n Strana je ochotná 
vytvořit koalici s kým-
koli, kdo bude chtít 
změnit systém.

Karolína Flaszová

Sobotní volby na Islandu 
ukážou, jak daleko jsou voliči 
v některých evropských ze-
mích ochotni zajít v odmítá-
ní tradičních partají. Jedním 
z favoritů klání je Pirátská 
strana prosazující přímou 
demokracii. V průzkumech 
sice nedosahuje tak dobrých 
výsledků jako na jaře, i tak 
má ale podle některých 
šanci porazit vládní Stranu 
nezávislosti. 

„Jejich členové jsou sbír-
kou anarchistů, hackerů, 
libertariánů a počítačových 
nadšenců. Svoji politiku na-
stolují pomocí on-line prů-
zkumů a myslí si, že vláda by 
měla jednat stejně,“ popsal 
Piráty britský The Indepen-
dent. Partaj, která se hlásí 
k programu globální rodiny 
pirátských stran, vznikla 

piráti mají šanci 
ovládnout island
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eVakuace migrantů 
z uprchlického tábora 
v severofrancouzském 
městě Calais včera úspěšně 
skončila, sdělila odpoledne 
představitelka departemen-
tu Pas-de-Calais Fabienne 
Bucciová. V táboře podle 
ní již nikdo není. Více času 
si určitě vyžádá likvidace 
všech improvizovaných 
obydlí, obchůdků a odpadků. 
Práci dělníků s bagry a další 
technikou včera narušily de-
sítky požárů, které v táboře 
vypukly.  ohně prý odrážejí 
především tradici některých 
skupin cizinců, kteří vždy 
zapalují svá obydlí, když 
je opouštějí, tvrdí úřady. 
Hasiči za asistence policistů 
všechny noční ohně do rána 
zlikvidovali.    Více e15.cz

IMIGRaNtI oPoUŠtělI táBoR V DýMU PoŽáRů

Fo
to

 č
tk

Rusko stáhlo svou žádost, 
aby jeho válečné lodě v čele 
s letadlovou lodí Admirál 
Kuzněcov plující k Sýrii 
mohly ve španělské enklávě 
Ceuta v severní Africe 
doplnit palivo. Španělsko 
původně s dotankováním 
souhlasilo, později ale 
kvůli kritice od spojenců 
uvedlo, že rozhodnutí ještě 
přehodnotí.

Jádrem sporu je ruská 
loď, z níž mohou startovat 
ruská letadla i k bombar-
dování obléhaného Aleppa 

či civilních cílů. „Ruské 
velvyslanectví nás právě 
informovalo, že stahuje žá-
dost pro své lodě o povolení 
zakotvit, tímto je zastávka 
zrušena,“ oznámilo španěl-
ské ministerstvo zahraničí.

Obavy, že loď, která vplu-
la ze severního Ruska podél 
norských břehů, Lamanš-
ským průlivem a Gibraltar-
skou úžinou do Středozem-
ního moře, mohou Rusové 
zneužít, vyjádřil v úterý 
generální tajemník NATO 
Jens Stoltenberg. /čtk/

rusové už tankovat 
ve Španělsku nechtějí

Irácká armáda evakuuje vesnice v blízkosti Mosulu

Speciální jednotky irácké armády převezly více než tisíc 
obyvatel vesnic v blízkosti města Mosul do bezpečí. Obce 
byly příliš blízko bojové linie. Irácká vláda zaregistrovala 
rekordní denní počet uprchlíků z Mosulu – v úterý z něj 
odešlo 3300 lidí. 

Brusel požádal Itálii o vysvětlení rozpočtu 2017

Evropská komise vyzvala Itálii, aby jí vysvětlila, proč na 
příští rok plánuje mnohem vyšší rozpočtový schodek, 
než v květnu slíbila. Komise rovněž žádá odpověď na to, 
proč italská vláda plánuje zvýšení strukturálního deficitu 
namísto jeho poklesu, jak po Římu požaduje EU. /čtk/ 

Krátce

v roce 2012. Ve volbách 
následujícího roku velmi 
těsně překonala pětiprocent-
ní hranici nutnou pro vstup 
do parlamentu.

Podle aktuálního prů-
zkumu se jí chystá dát svůj 
hlas 22,6 procenta tázaných, 
Straně nezávislosti o procen-
to a půl méně. S necelými 19 
procenty následuje Levicově-

-zelené hnutí, potenciální ko-
aliční partner Pirátů. Čtvrtá 
je s téměř desetiprocentním 
odstupem Pokroková strana, 
kterou vede premiér Sig-
urður Ingi Jóhannsson. Jeho 
předchůdce v obou funkcích 
Sigmundur Davíð Gunn-
laugsson na jaře odešel z čela 
kabinetu kvůli skandálu 
souvisejícímu s dokumenty 
Panama Papers, který volby 
uspíšil. 

„Nevíme, co se stane, 
pokud volby vyhrají. Strana 
říká, že by nechtěla mít 
premiérský post. Minulý 
týden Piráti pozvali několik 
dalších partají, aby zjistili, 
zda s nimi mohou spolupra-
covat. Takové předvolební 
rozhovory se nikdy předtím 
na Islandu neuskutečnily,“ 
řekla podle The Independent 
Barents Observer expertka 
na místní politiku Silja Bára 
Ómarsdóttir. 

Podle některých názorů 
Islandu hrozí vznik neči-
telné a nestabilní koalice, 
což může mít negativní vliv 
na ostrovní ekonomiku. 

pirátka. Neoficiální šéfka 
Pirátů Birgitta Jónsdóttir tvrdí, 
že jsou ochotní vytvořit vládu 
s kýmkoli, kdo bude chtít sdílet 
jejich agendu „zásadní systémo-
vé změny“ včetně nové ústavy. 
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Tvář dne 

 chybí termín, dokdy musí 
Česká republika začít naplňovat 
činy, aby se Číňani nezlobili.

řekl předseda opoziční ToP 09 
Miroslav Kalousek
str. 2
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Neslavná 
oslava  
28. října
Bojkot Hradu je hotová věc. 
Účast na oslavě 28. října 
na Pražském hradu odmítli 
poslanci KDU-ČSL, TOP 09 
a ODS, sociální demokracie 
nechala věc na uvážení jed-
notlivců. Rozhodnutí hlavy 
státu neudělit státní vyzna-
menání Jiřímu Bradymu 
nadzvedlo i další osobnosti 
veřejného života. Na Hrad 
nedorazí většina rektorů 
českých vysokých škol, i když 
ti k tomu mají navíc vlastní 
důvody, akce se nezúčastní 
ani kardinál Miloslav Vlk 
či plzeňský biskup Tomáš 
Holub.

Neomalenost hradního 
pána a jeho úředníků nejdů-
ležitější svátek České repub-
liky bez debaty pošpinila. 
Za čistou ale bohužel nelze 
označit ani reakci politické 
scény. Ta v posledních dnech 
ze všeho nejvíc připomínala 
restauraci Hájenka z Men-
zelova snímku Slavnosti 
sněženek, kde se myslivecká 
sdružení soupeřících obcí do-
hadovala, jestli kance upravit 
„se šípkovou, nebo se zelím“. 

Výsledkem je nejen bojkot, 
ale také přehršel sólo akcí 
k významnému svátku 
a všechna ta vyznamenání, 
která si nakonec pan Brady 
z Česka odveze. Ne, že by 
jich nebyl hoden, a jistě pro 
něj budou satisfakcí. Přesto 
jde zase o přehnanou reakci, 
najmě od politiků. Minimálně 
dva z nich, kteří se teď k vy-
znamenávání hlásí – před-
seda Poslanecké sněmovny 
Hamáček a premiér Sobotka 

– jsou podepsaní pod mírně 
řečeno omluvným prohlá-
šením adresovaným Číně. 
Do svědomí jim nahlédnout 
nemůžeme, ale málo platné, 
vypadá to jako přihřívání 
vlastní polívčičky.

V převážně nedůstojném 
mumraji se nakonec ztrácí 
podstata celé záležitosti. 
A tou, při vší úctě, není osob-
nost pana Bradyho a jeho (ne)
vyznamenání. Situaci, do jaké 
se ve svých osmaosmdesáti 
letech dostal, těžko nazvat 
jinak než obludnou. 

Podstatou celé záležitosti 
ale je, že přes Hrad se pro-

sazují politické zájmy Číny. 
Od věci proto není připo-
menout, jaká Česku hrozí 
bezpečnostní rizika, tedy 
výroční zprávu Bezpečnostní 
informační služby za rok 
2015. Podle kontrarozvědky 
v tuzemsku loni nejvýznam-
něji působily zpravodajské 
služby Ruska a Číny, přičemž 
čínští špioni hlavně rozvíjeli 
svůj vliv a pronikání do stát-
ních struktur. A dlouhodobě 
se věnují především využití 
ekonomických argumentů 
k podpoře svých politických 
zájmů. „Čínská diploma-
cie, byznys a zpravodajské 
služby v roce 2015 navázaly 
na úspěchy předchozího roku 
a pokračovaly v rozšiřování 
a prohlubování vlivové infil-
trace české politiky a složek 
české státní moci,“ stojí 
ve zprávě BIS.

Otázku, zda jít či nejít 
na hradní oslavu 28. října, 
neřeší politici poprvé, byť se 
jejich dilema dříve neode-
hrávalo v tak dramatických 
kulisách. Nejspíš to souvisí 
s naším přístupem k minu-
losti. Na opravdové hrdiny 
rádi zapomínáme nebo je 
nahrazujeme rádoby hrdiny, 
a z novodobé historie vyzdvi-
hujeme nebo potlačujeme to, 
co se právě hodí do krámu. 
Namísto toho, abychom vedli 
seriózní debatu. Každoroční 
ceremoniál ve Vladislavském 
sále Pražského hradu pak 
vypadá podle toho, čemu 
ta která hlava státu dává 
přednost.

Komentář

Jana Havligerová

Glosa

Jasný vzkaz
Paměť člověku slouží mimo jiné k tomu, aby ze sebe nene-
chal udělat blbce dvakrát. Když poslanci zkraje roku 2015 
projednávali zákon týkající se povinného očkování, hlásili 
se silně o slovo jeho kritici. Ministr zdravotnictví a hlav-
ní hygienik slibovali, že proběhne široká diskuze a že se 
pracuje na mechanismu odškodnění pro prokazatelné 
případy poškození po povinném očkování.

Někde v paralelním světě dostali politici tehdy skutečně 
aktivisty do věcné debaty a posadili je k jednomu stolu 
s vakcinology. Ti jim oponovali z vědeckých pozic. Nako-
nec se našly možnosti, kde se dá ustoupit obavám rodičů, 
i kdyby neracionálním. Aktivisté se ujistili, že má smysl 
diskutovat s odpovědnými orgány. Debata o očkování se 
tím zklidnila a přestala plnit hlavní zpravodajské weby.

Zpátky ale do reality. Ani po roce a půl není připraven 
návrh odškodnění po očkování, gesto, proti kterému nikdo 
nic nemá. Aktivisti dostávají zcela jiný vzkaz. Snad si to 
nebudou pamatovat.
 Adéla Čabanová

Neomalenost 
hradního pána 
a jeho úředníků 
nejdůležitější svátek 
České republiky bez 
debaty pošpinila.
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n Studio Marvel 
pokračuje ve své 
superhrdinské jízdě 
s vizuálně působivým, 
zábavným kouzelnic-
kým dobrodružstvím 
charizmatického gé-
nia Doctora Strange.

Iva Přivřelová

Od té doby, co se proslavil 
jako Sherlock, Benedict Cum-
berbatch moc jiné postavy 
než asociální génie nehraje. 
Další superhrdina, který se ze 
stránek komiksu Marvelu do-
stal na velké plátno, Doctor 
Strange, je také takový typ. 
Nejdřív vynikající arogantní 
americký chirurg, po au-
tonehodě arogantní chlap 
s třesoucíma se rukama 
posedlý návratem k úspěš-
né existenci. Po setkání 
s duchovní vůdkyní v Nepálu, 
která ho vezme do učení, 
bude ze Strange mimořádně 
talentovaný arogantní mistr. 

Všechny ty filozofie o osvo-
bození mysli a povaze času 
se ovšem pozitivně projeví 
i na jeho empatii a odvaze. 

Iniciační příběh už nabídla 
řada marvelovek, ta Stran-
geova má tu výhodu, že su-
perhrdinské záchrany světa 
před temnou sílou kombinu-
je s fantasy kouzly a new age 
filozofií, takže se dá dobře 
odlišit od ostatních. Neob-
sahuje latex, zato oplývá 
vyprávěcí lehkostí a kvalit-
ními herci. Cumberbatch se 
v roli cítí evidentně sebejistě 
(víc než ve Star Treku), Tilda 
Swintonová, Chiwetel Ejio-
for a Mads Mikkelsen svým 
vedlejším postavám dodávají 
víc životnosti, než asi měli 
ve scénáři. Kromě jejich 
hrdinů a zlosynů ve filmu 
kouzlí i tvůrci speciálních 
efektů. Ti si vypůjčili působi-
vá leporela z velkoměst před-
stavená v Nolanově Počátku 
a „postavili“ z nich ještě 
šílenější kulisy spektakulár-
ních akčních sekvencí, které 
překonávají jakoukoliv bitku 
Avengers a slabým žaludkům 

nemusí v Imaxu a ve 3D vždy 
prospět. V jiných scénách 
postavy vystupují ze svých 
těl, v dalších se účinky halu-
cinogenů navozují pomocí 
barev a planet.

Strange dozrává a bojuje 
kolem známé osy. Nikdy 
u toho ale neztrácí elegant-
ní humor, zájem o detaily 
a psychedelii a charizma. 
Jeho tvůrci v čele s režisérem 
(dosud převážně hororů) 
Scottem Derricksonem se 
v rámci přístupné komiksové 
zábavy snaží přijít s novým 
způsobem, jak neočekávaně 
vyjevit očekávané, s relativ-
ním úspěchem. Dveře jiných 
vnímání lze občas pootevřít 
i pomocí komerční zakázky.

autorka je spolupracovnicí redakce

n Poslední přímý 
přenos divadelní 
společnosti Kenne-
tha Branagha dnes 
večer v kinech Aero 
či Scala ukáže popu-
lárního herce v roli 
Komika proslavené 
jeho idolem Lauren-
cem Olivierem.

Iva Přivřelová

Když v roce 1957 hrál Lau-
rence Olivier ošuntělého 
varietního zpěváka v nové 
hře rozhněvaného mladého 
muže Johna Osborna, šlo 
o událost. Distingovaný 
shakespearovec se tak 
přidal na stranu nového 
kritického proudu, který 
probíral britské divadlo 
z letargie. Když si v roce 
2016 stepařské boty hlavní 
postavy Archieho Rice nasa-
dil muž pasovaný už v roce 
1989 za jakéhosi Olivierova 
nástupce, stala se z toho za-
jímavost. A to přestože uve-
dení hry kritizující uvadající 
impérium rezonuje s dobou, 
kdy Britové zjišťují, jak 
špatně si poradí po brexitu.

Nové představení zůstalo 
v kulisách suezské krize 
roku 1956 a jeho režisér Rob 
Ashford do něj nepřinesl 
příliš nápadů ani lehkosti. 

Branagh, často působící 
jako režisér, tu zůstal jen 
u herectví. V komplexní roli 
Archieho podává pozoru-
hodný výkon, dostatečně 
odtísněný od toho Oliviero-
va zvěčněného v roce 1960 
ve filmu Tonyho Richard-
sona. Dnešní Archie je 

jemnější, kalkulující, často 
až příliš elegantní bavič. 
V jeho sobeckých rozhodnu-
tích se kromě tvrdosti ozývá 
i kus patosu. Jeho estrádní 
písně, které režisér propojil 
s upovídanými scénami 
z rodinného života, patří 
k nejživějším částem jinak 
poněkud zatuhlého před-
stavení. Jejich vstupy ovšem 
dnes už nepůsobí nijak ra-
dikálně, jak mohly v druhé 
půlce padesátých let.

Britské divadlo se 
od Osbornovy doby výrazně 
posunulo a na to, aby jeho 
text znovu sekal do živého, 
by potřeboval podobnou 
syrovou úpravu, jaké se 
dostalo letos Třígrošové 
opeře v National Theatre. 
Tedy škrty, imaginativnější 
a abstraktnější inscenaci 
a výraznější herečky, než je 
Sophie McSheraová z Pan-
ství Downton. Nový talent 
Jonah Hauer-King v roli 
Archieho cynického syna, 
a především Gawn Grainger, 
který ještě před premié-
rou nahradil Johna Hurta, 
po sobě zanechají trvalejší 
dojem. Tato show nicméně 
patří především Branagho-
vi. Osborne sice zůstal ak-
tuální, jeho jed je ale v této 
produkci neškodný.

autorka je spolupracovnicí redakce

podivuhodný 
doktor strange

John osborne: komik

(tragikomedie, velká Británie,  
150 minut)
režie: Rob ashford
Hrají: Kenneth Branagh, Gawn 
Grainger, Greta scacchiová
Vysílají vybraná kina: 27. října
Hodnocení: 60 %

doctor strange

(fantasy, Usa, 115 minut)
režie: scott Derrickson
Hrají: Benedict Cumberbatch, 
Chiwetel ejiofor, Tilda swintonová
premiéra: 27. října
Hodnocení: 80 %
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branagh jako 
sžíravý bavič

pán Času. Doktor Strange (Benedict Cumberbatch) ukáže divákům mnohá kouzla.
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kucHaři. Národní 
tým Singapuru 
oslavuje zisk zlaté 
medaile z kuchařské 
olympiády konané 
v německém Erfurtu. 
Vrcholné gastrono-
mické soutěže se 
zúčastnilo přes dva 
tisíce kuchařů z více 
než 50 zemí. Během 
klání bylo servíro-
váno na sedm tisíc 
pokrmů.
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Tipy pro volný čas

rodina

Významné instituce  
se otevřou veřejnosti

U příležitosti oslav vzniku 
Československa se 28. října 
uskuteční den otevřených 
dveří v Poslanecké sněmovně, 
Senátu, Rezidenci primátorky 
hl. města Prahy, Kramářově 
vile, Obecním domě či na mi-
nisterstvu průmyslu. Ve svá-
teční den bude navíc možné 
navštívit Národní technické 
muzeum za zvýhodněné 
vstupné 50 korun.

VýstaVa

Havel bude k vidění  
v pražském Doxu

Expozice unikátních snímků 
fotografů Tomkiho Něm-
ce a Bohdana Holomíčka, 
kteří řadu let zaznamenávali 
zásadní historické okamžiky 
i obyčejné chvíle Václava Hav-
la, startuje v pátek v Centru 
současného umění DOX. Více 
než 300 fotografií doplňují 
dosud nezveřejněné filmové 
dokumentární záznamy do-
kumentaristy Petra Jančárka.

festiVal

Praha se na pět dní stane 
městem designu

Ode dneška do 31. října se 
na Výstavišti v pražských 
Holešovicích koná největší 
přehlídka aktuálních trendů 
v designu. Designblok uvádí 
tvorbu designérů a výrobců 
z celé Evropy, představuje 
novinky prestižních značek 
i prototypy mladých designé-
rů a studií. Letos se festival, 
jehož historie sahá do roku 
1999, zaměří na sport. 

gastronomie

Západočeskou metropoli 
zaplaví víno 

Ve městě piva začíná v pátek 
první ročník Plzeňského fes-
tivalu vína. Dvoudenní akce 
nabízí jedinečnou možnost 
poznat a ochutnat produk-
ci předních tuzemských 
vinařství. Kromě vín bude 
pro návštěvníky ve Smeta-
nových sadech připraveno 
bohaté tematické občerstvení 
a atmosféru dokreslí pestrý 
kulturní program.

Výlet

Zoo v Chomutově 
ovládnou dýně a strašidla

Na podvečerní procházku 
chomutovským zooparkem 
budou v pátek svítit jen lam-
piony a světýlka z dýní. Ponu-
rý podzimní večer rozveselí 
vystoupení hudební skupiny 
Ventilky a pumpičky, rej ma-
sek a soutěž o nejlepší vydla-
banou dýni. Po lampionovém 
průvodu plném strašidelných 
bytostí je připravena ohňová 
show. /das/
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ERÚ hodlá zastavit podporu  
pro většinu obnovitelných zdrojů
Energetický regulační 
úřad (ERÚ) na počátku 
října oznámil, že 
nepočítá pro příští rok 
s výplatou podpory pro 
většinu výrobců energie 
z obnovitelných zdrojů 
v Česku. Rozhodnutí 
zdůvodňuje chybějícím 
schválením podpory 
od Evropské komise. 
V případě, že obnovitelné 
zdroje dostanou chybějící 
schválení (notifikaci) 
od Evropské komise, úřad 
může cenové rozhodnutí 
změnit. Podobná situace už 
nastala v loňském roce.

Podpora obnovitelných zdrojů činí 
více než 40 miliard korun ročně. Vy
dat cenová rozhodnutí do konce září 
ukládá ERÚ zákon. „Chybějící notifi
kace se týkají obnovitelných zdrojů 
energie zprovozněných do konce 
roku 2012, dále kombinované výroby 
energie a tepla, výroby tepla a dru
hotných zdrojů, což představuje cca 
42 miliard korun jen za letošní rok. 

Platná notifikační rozhodnutí jsou 
k dispozici k obnovitelným zdrojům 
energie zprovozněným v letech 2013 
až 2015, malým vodním elektrárnám 
a bioplynovým stanicím uvedeným 
do provozu v letošním roce,“ říká 
se ve zprávě, kterou uveřejnil ERÚ. 

Jeho předsedkyně Alena Vitásko
vá z toho, že ČR stále nemá pro 
většinu OZE notifikaci, viní ministra 
průmyslu a obchodu. „Pan ministr 
Mládek nedostál svému veřejnému 
příslibu, kdy opakovaně prohlašo
val, že notifikace budou vyřešeny 
počátkem letošního roku. I když svůj 
příslib postupně posouval v čase, 
většina notifikací stále nedorazila. 
ERÚ proto nemá jinou možnost než 
pro nenotifikované zdroje cenová 
rozhodnutí nevydat,“ argumentuje 
Vitásková.

Ministr průmyslu a obchodu Jan 
Mládek v srpnu řekl, že Evropská 
komise si je vědoma potřeby ČR mít 
rozhodnutí o podpoře do konce září. 
To se však nestalo. Komora obno
vitelných zdrojů energie uvedla, že 
očekává, že EK podporu pro zdroje 
potvrdí v říjnu.

Podle mluvčího MPO Františka 
Kotrby je notifikační řízení nyní 
ve finální fázi dolaďování posledních 
detailů. Kdy přesně by měly zdro
je potvrzení od Evropské komise 
získat, však Kotrba nespecifikoval. 
Uvedl pouze, že sama komise avizo
vala ukončení notifikačního procesu 
pro zdroje uvedené do provozu 
do roku 2012 do konce září, což se 
však nestihlo. 

„Posunutí data vydání notifikač
ního rozhodnutí pro výrobce energie 
z obnovitelných zdrojů ale nezna
mená žádné riziko. Podpora těchto 

zdrojů se opírá o cenové rozhodnutí 
ERÚ z roku 2015, které pokrývá celý 
letošní rok,“ zdůraznil Kotrba. 

ERÚ už loni odmítal řadu měsíců 
vypsat podporu většině obnovitel
ných zdrojů pro letošní rok. I tehdy 
argumentoval chybějící notifikací. 
Podporu vypsal až na základě naří
zení vlády těsně před koncem roku. 
Výplatu umožnil během nepřítom
nosti předsedkyně ERÚ Aleny Vitás
kové tehdejší místopředseda úřadu 
Jan Nehoda, jehož pak Vitásková 
odvolala z funkce.

Vitásková už dříve uvedla, že 
většina podpory, která byla letos 
dosud vyplacena, byla vyplacena 
nezákonně.

Spor o potřebnosti notifikace 

Evropská komise letos v srpnu 
schválila Česku dva programy 
na podporu výroby elektřiny z vodní 
energie a produkce tepla z bioplynu. 
Některé notifikace ale České repub
lice chybějí. „Chybějící notifikace se 
týkají obnovitelných zdrojů energie 
zprovozněných do konce roku 2012, 
dále kombinované výroby energie 
a tepla, výroby tepla a druhotných 
zdrojů, což představuje cca 42 mi
liard korun jen za letošní rok,“ uvedl 
ERÚ.

Platná notifikační rozhodnutí jsou 
k dispozici k obnovitelným zdrojům 
energie zprovozněným v letech 2013   

www.ppas.cz                                  800 134 134

Plyn levnější v rámci neregulované složky jeho ceny 
až o 30 % s naším novým tarifem Rodina+. 
K tomu navíc asistencní služby AXA ASSISTANCE zdarma.
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až 2015, malým vodním elektrárnám 
a bioplynovým stanicím uvedeným 
do provozu v letošním roce. Na lep
ší ceny dosáhnou jen ty zapojené 
po roce 2013 a malé vodní elektrárny 
a bioplynky, které energii do sítě 
dodávají od letoška (pro ně přivezli 
Mládkovi lidé souhlas v srpnu). 

Zástupci oboru obnovitelných 
zdrojů ale míní, že není potřeba če
kat na schválení komise.„Myslíme si 
proto, že ERÚ by měl cenové rozhod
nutí vypsat i bez notifikačního roz
hodnutí. Domníváme se, že jakákoliv 
podpora v jakémkoliv členském 
státě EU se má vyplácet, pokud není 
podle evropských pravidel ozna
čena za neslučitelnou. A my jsme 
přesvědčeni, že slučitelná je, o čemž 
už se několikrát vyjádřila i EK,“ řekl 
předseda Komory obnovitelných 
zdrojů energie Štěpán Chalupa. 
„Jiné státy včetně Německa podporu 
vyplácely i ve chvíli, kdy notifikační 
rozhodnutí neměly,“ dodal.

Podobný názor ve společném 
prohlášení vyjádřily také Solární 
asociace a Aliance pro energetickou 
soběstačnost. „Podporu pro obnovi
telné zdroje by bylo možné zastavit 
jen v případě, že by EK shledala, že je 
tato podpora neslučitelná s vnitřním 
trhem unie. Nic takového však není 
projednáváno a EK ani nic podobné
ho České republice nesdělila,“ uvedl 
ředitel Aliance pro energetickou 
soběstačnost Martin Sedlák. 

Zatím se vyplatilo  
205 miliard korun  

Podporu obnovitelným zdrojům 
energie v Česku od roku 2013 vyplácí 
operátor trhu s elektřinou na zá
kladě cenového rozhodnutí ERÚ. 

Předtím ji vypláceli sami distributo
ři elektřiny. Výše podpory vzrostla 
ze zhruba jedné miliardy korun 
vyplacené v roce 2006 na 43,5 miliar
dy korun vyplacených loni. Celkem 
tak bylo na podporu obnovitelných 
zdrojů energie od roku 2006 do kon
ce loňského roku vyplaceno více než 
205 miliard korun.

Vláda nedávno rozhodla, že stát 
příští rok poskytne na podporu elek

třiny a tepla ze státního rozpočtu 
26,2 miliardy korun, o zhruba čtyři 
miliardy korun více než letos. Zbytek 
zaplatí převážně spotřebitelé v plat
bě na podporu elektřiny vyrobené 
z obnovitelných zdrojů.

Podpora obnovitelných zdrojů 
energie (OZE), a zejména solárních 
elektráren postavených v období 
boo mu let 2009 až 2010 je dlouhodo
bě důvodem kontroverzí. Kvůli kom

binaci slibu příznivých výkupních 
cen a poklesu cen fotovoltaických 
panelů v roce 2010 výrazně vzrostl 
počet solárních elektráren. Jejich 
boom vedl k razantnímu zvýšení 
sumy na podporu obnovitelných 
zdrojů.  Tato podpora byla kvůli 
průtahům, které zavinila tehdejší 
Fischerova vláda i sněmovna, sníže
na až v roce 2011.

Alena Adámková

••• PŘEHLED UDÁLOSTÍ KOLEM PODPORY OZE ZA POSLEDNÍCH 12 MĚSÍCŮ •••

19. LISTOPADU 2015
ERÚ rozhodl, že většině obnovitelných 
zdrojů v ČR nebude pro příští rok vyplacena 
podpora. Má jít až o 42 miliard Kč. Peníze 
nemají dostat solární elektrárny, některé 
plynové teplárny či zdroje na biomasu, které 
dosud neschválila Evropská komise (EK). 

3. PROSINCE 2015
ERÚ oznámil, že nevypíše cenové 
rozhodnutí týkající se výplaty podpory 
obnovitelných zdrojů pro příští rok. 
Vitásková následně v diskuzním pořadu 
České televize uvedla, že ERÚ podporu 
nevypíše, dokud ji komise neschválí. 

14. PROSINCE 2015
Z důvodové zprávy navrhovaného 
vládního nařízení vyplynulo, že podpora 
obnovitelným zdrojům energie má být 
přerušena, pouze když to bude požadovat 
Evropská komise. 

21. PROSINCE 2015
Vláda schválila nařízení o podpoře elektřiny 
a tepla z obnovitelných zdrojů. Materiál měl 
ERÚ umožnit vypsat podporu pro většinu 
výrobců energie. Dokument podle Mládka 

umožňuje vypsat podporu bez notifikace 
od Evropské komise. 

23. PROSINCE 2015
ERÚ oznámil, že připravil pracovní verzi 
cenového rozhodnutí, ve které počítá 
s podporou zdrojů obnovitelné energie. 

28. PROSINCE 2015
Česká televize informovala, že ERÚ přizná 
obnovitelným zdrojům energie 42 miliard 
korun. Regulační úřad rozhodl poté, co 
nařízení vlády o podpoře elektřiny vyšlo 
ve Sbírce zákonů. Podporu ERÚ vypsal 
29. prosince. Vitásková odvolala z funkce 
místopředsedu ERÚ pro oblast regulace 
Jana Nehodu, který v její nepřítomnosti 
podporu obnovitelným zdrojům energie pro 
letošní rok vypsal. 

26. LEDNA 2016
ERÚ uvedl, že nařízení vlády o podpoře pro 
obnovitelné zdroje je neplatné. EK v dopise 
informovala, že vyplacení veškeré podpory 
musí předcházet její notifikace. 

16. ÚNORA 2016
Výkonný ředitel Asociace pro energetickou 

soběstačnost Martin Sedlák potvrdil, 
že první letošní peníze na podporu 
obnovitelných zdrojů dorazily příjemcům 
na účet. 

12. SRPNA 2016
Zeman po setkání s Vitáskovou uvedl, 
že chce snížit dotace, které stát vyplácí 
výrobcům energie z obnovitelných zdrojů. 

17. SRPNA 2016
ERÚ uvedl, že podporu pro většinu 
obnovitelných zdrojů energie vypíše pro 
příští rok pouze v případě, že budou mít 
notifikaci Evropské komise. 

12. ZÁŘÍ 2016
Zeman na zasedání tripartity navrhl zrušení 
podpory výrobcům energie z obnovitelných 
zdrojů. Zaměstnavatelé výzvu prezidenta 
na omezení podpory odmítli. 

29. ZÁŘÍ 2016
Cenové rozhodnutí ERÚ nepočítá pro příští 
rok s výplatou podpory výrobcům energie 
z obnovitelných zdrojů. V případě, že zdroje 
dostanou schválení od EK, úřad může 
rozhodnutí změnit.

Speciál  | 17 |
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TÜV SÜD Czech s.r.o.    Novodvorská 994    Praha 4
Telefon 844 888 783    info@tuv-sud.cz    www.tuv-sud.cz

Vyvoláváme důvěru  
již od roku 1866
 
Řešení, která zajišťují kvalitu, bezpečnost  
a trvalou udržitelnost pro budoucí generace

V tomto roce slaví společnost TÜV SÜD 150. výročí 
založení. Náš tým skládající se z 24 000 odborníků je 
poháněn jedinou vizí – být celosvětovou volbou číslo 
jedna pro zajišťování řešení bezpečnosti a kvality, 
které zvyšují skutečné hodnoty pro naše zákazníky.  
Naše organizace byla založena na principu ochrany 
lidí, majetku a životního prostředí před riziky souvisejí-
cími s technologií.  
Protože myslíme na budoucnost, budeme i nadále  
hrát důležitou roli při přetváření světa na bezpečnější 
místo.  

261200/12 inzerce

Rusko se snaží 
odříznout Ukrajinu 
od tranzitu plynu
Ruský a turecký prezident 
Vladimir Putin a Recep 
Erdogan a ministři 
energetiky Ruska a Turecka 
desátého října slavnostně 
podepsali mezivládní 
dohodu o obnovení stavby 
plynovodu Turkish Stream. 
Ten má vést po dně Černého 
moře do Turecka a poté 
dále do jižní a především 
jihovýchodní Evropy. 

Rusko chce touto stavbou spolu 
s výstavbou plynovodu Nord Stre
am 2 přes Baltské moře do Německa 
definitivně obejít Ukrajinu a odstřih
nout ji od tranzitu plynu. To není 
dobrá zpráva pro Česko, Slovensko 
či pro Polsko, které přestanou být 
tranzitními zeměmi. 

Poprvé stavbu plynovodu Turkish 
Stream oznámil ruský prezident 
Vladimir Putin v Ankaře v prosinci 
2014. Měl tehdy nahradit projekt 
South Stream, který by směřoval 
do Bulharska. Gazprom se ale 
odmítl podřídit požadavkům EU, 
která nařizuje majitelům plynovodů 

vedoucím přes území unie umožnit 
přístup i jiným producentům 
plynu. Projekt byl proto zastaven, 
a to ve chvíli, kdy téměř celá 
infrastruktura o hodnotě 
17 miliard eur, kterou 
financovalo Rusko, byla 
už vybudována.

K odstřižení má dojít  
v roce 2019

Projekt Turkish Stream 
ekonomicky pro Rusko 
příliš výhodný není, 
zaplatí většinu výstavby 
a ještě na plyn poskyt
ne slevu. Důležité ale 
je, že umožní odstřih
nout od tranzitu plynu 
Ukrajinu. Gazprom chce 
přestat používat ukrajin
ské plynovody od roku 
2019, kdy vyprší platnost současné 
dohody. 

Při stavbě Turkish Streamu bude 
částečně využita infrastruktura, 
která už byla vybudována při stavbě 
plynovodu South Stream. Ovšem 
i tak bude muset Gazprom výrazně 
investovat. Zaplatí totiž výstavbu ce
lého podmořského úseku v délce 910 
kilometrů, zatímco turecký partner 
zaplatí za 180 kilometrů plynovodu 

po souši. Náklady na výstavbu první
ho potrubí se odhadují na  
4,3 miliardy eur. 

Podle původního plánu by potrubí 
měla být celkem čtyři, 
což by umožňovalo 
přepravovat 62 miliard 
kubíků plynu ročně. 
Ovšem náklady na vý
stavbu by také byly 
minimálně čtyřnásob
né. Takže později byla 
plánovaná kapacita 
snížena na 32 miliard 
metrů krychlových.

V dohodě podepsa
né v Turecku se píše 
o první části a možné 
výstavbě druhé části. 
To má logiku,  
15,75 mili ardy kubíků 
ročně je určeno pro 
tureckou spotřebu, za

tímco druhá část by měla zásobovat 
jihovýchodní Evropu. 

„Jenže to by se z evropské strany 
musely vybudovat další plynovody 
a nic takového zatím nevidíme,“ 
cituje moskevský list Vedomosti 
Michaila Korčemkina ze společnosti 
East European Gas Analysis. Podob
ně skepticky se na možnost výstavby 
dívají i analytici moskevské pobočky 
Citi. 

Výstavba 
Nord 
Streamu 2 
vyjde 
Gazprom  
na téměř  
10 miliard  
eur.
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Vedomosti v redakčním komentáři 
zpochybňují ekonomický smysl pro
jektu. „Gazprom bude muset utratit 
obrovské prostředky na výstavbu in
frastruktury, už nyní poskytl turecké 
státní společnosti Botas slevu. To 
všechno kvůli tomu, aby do Turecka 
prodával prakticky stejné objemy 
plynu jako nyní, jen jinou trasou,“ 
píší Vedomosti. 

To je ovšem z hlediska Krem
lu důležité. Dosud totiž Turecko 
dováželo plyn z Ruska přes Ukrajinu 
a balkánské státy. Když bude plyn 
proudit po dně Černého moře, přijde 
Kyjev zhruba o dvě miliardy dolarů 
ročně za tranzitní poplatky. Plyn pro 
Turecko představuje zhruba čtvrtinu 
z celkem 60 miliard kubíků ruského 
plynu, který putuje přes území Ukra
jiny dále do Evropy. 

Plynovod Nord Stream 2

Plánem Kremlu je zcela odstřih
nout Ukrajinu od přepravy plynu 
na Západ. Většinu by měl zabezpečit 
plánovaný plynovod Nord Stre
am 2 s kapacitou 55 miliard kubíků 
zemního plynu. Projekt zatím naráží 
na problémy politického rázu. Pro
testuje proti němu například Polsko, 
jež ho vnímá jako ohrožení vlastní 
energetické bezpečnosti, ale i celá 
visegrádská skupina. Na nedávné 
schůzce V4 v Polsku se prezidenti 
podle polské hlavy státu Andrzeje 
Dudy shodli, že zamýšlené rozšíření 
plynovodu Nord Stream není eko
nomicky ospravedlnitelné a že jde 
o politickou záležitost. I slovenský 
prezident Andrej Kiska potvrdil, že 
všichni státníci V4 vyjádřili nesou
hlas s rozšířením baltského plynovo
du, protože se obávají o budoucnost 
Ukrajiny. Skupina V4 zároveň musí 
diverzifikovat své zdroje. „Nemůže
me být závislí jen na ruském plynu,“ 
řekl Kiska.

Výstavba Nord Streamu 2 vyjde 
Gazprom na 9,9 miliardy eur. Zdá se 
ale, že peníze pro Moskvu nehrají 
zásadní roli. 

Současná dohoda Gazpromu 
s ukrajinským Naftogazem o tranzi
tu plynu vyprší koncem roku 2019. 
Kreml dal opakovaně najevo, že 
dohodu se svým vzpurným souse
dem nehodlá prodlužovat. Jenže 
tou dobou už musí být vybudována 
náhradní infrastruktura. Aby se to 
stihlo, mělo by se začít stavět nej
později v létě 2017. 

Severojižní koridor

Odpovědí na ruské projekty Nord 
Stream 2 a Turkish Stream je projekt 
na severojižní plynové propojení 
střední Evropy. Na summitu vise
grádské čtyřky v polské Krynici po
depsali premiéři obou zemí Bohuslav 
Sobotka a Beata Szydłová totiž také 
memorandum stvrzující, že oba státy 
mají zájem o své plynové propojení 

STORK II. Aby na citovaný projekt, 
jenž má být zprovozněn koncem 
roku 2020, získaly dotaci z EU, muse
jí podat opakovanou žádost. 

Nový plynovod (propojující 
LNG terminál v polském Svinoústí 
a plánovaný LNG terminál v Chor
vatsku) by měl přispět k vytvoření 
tzv. severojižního plynárenského ko
ridoru a k lepšímu zabezpečení zemí 
střední a východní Evropy plynem. 
EU jej zařadila v letech 2013 a 2016 
mezi projekty společného zájmu 
(Projects of Common Interest – PCI), 
tedy za přeshraniční a významné 
pro energetickou bezpečnost celé 
Evropské unie. Na realizaci projektu 
se měl podílet jak český provozova
tel plynárenské přepravní soustavy 
NET4GAS, tak jeho polský protějšek 
GazSystem. 

STORK II má rozšířit přímé 
propojení české a polské přepravní 
soustavy a navázat na dobré zku
šenosti propojovacího plynovodu 
STORK I s roční přepravní kapacitou 
na úrovni 0,5 mld. m3. 

Původně měl plynovod jen zbavit 
Polsko závislosti na dodávkách 
ruského plynu, dnes se ale rychlým 
vývojem energetické situace stává 
strategickým diverzifikovaným 
zdrojem pro zásobování regionů 
zemí visegrádské čtyřky tankery 
od nejvhodnějších exportérů. 

Prvních 20 let provozu bude 
terminál vybudovaný za nejméně 16 
mld. korun zčásti odebírat zkapalně
ný plyn z Kataru dovážený tankery 
společnosti Qatargas a zčásti od nor
ského Statoilu. Zájem o dodávky už 
ale hlásí i USA a Kanada. 

Výstavba STORK II měla být 
završena v roce 2019. Prodlení 
způsobily některé otázky spjaté 
s posilováním transportních kapa
cit ruského zemního plynu do SRN 
po linii Nord Stream a momentální 
pokles zájmu tržních subjektů o do
dávky této fosilní suroviny. Jen pro 
ilustraci: aktuální roční spotřeba 
zemního plynu v ČR se pohybu
je okolo 8,3 mld. m3. Pro polské 
partnery, kteří usilují o rozšíření 
produktového i transportního 
zabezpečení ve sféře plynu, to záro
veň není jediné velké dílo. Poté co 
byl ve Svinoústí dokončen moderní 
terminál na příjem zkapalněného 
plynu, se Poláci chtějí do roku 2022 
propojit novým plynovodem rovněž 
s Norskem. 

Evropská komise původně pro 
STORK II odsouhlasila dotaci  
63 mil. eur, a to v rámci Nástrojů 
pro propojení Evropy (Connecting 
Europe Facility – CEF). Z tohoto 
zdroje přispívá na výstavbu nejdů
ležitějších evropských dopravních, 
energetických a digitálních sítí. Poté 
co došlo k posunu termínů výstavby, 
bude zapotřebí do 8. listopadu 2016 
požádat o spolufinancování z evrop
ských peněz opětovně.

Alena Adámková
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Ceny Obnovitelného desetiletí 
jsou rozdány, bodovaly promyšlené 

projekty využívající více zdrojů
Unikátní projekt Obnovitelného desetiletí zná své vítěze. Aliance pro energetickou soběstačnost  

a Solární asociace ve spolupráci s předními českými experty v energetice ocenily ve čtvrtek  
13. října 2016 na slavnostním galavečeru projekty využívající obnovitelné zdroje energie, které 
vznikly na území ČR v posledních deseti letech. Slavnostního vyhlášení se zúčastnili významní 

zástupci Ministerstva průmyslu a obchodu, Ministerstva životního prostředí, amerického  
a nizozemského velvyslanectví a českého průmyslu. Mezi více než 80 přihlášenými pracemi, 

rozdělenými do 5 odborných kategorií a jedné ceny veřejnosti, byla nejvíce zastoupena komplexní 
řešení pro domácnosti a solární energie.

V kategorii Obnovitelná 
energie pro rodiny získal prv-
ní místo projekt pod názvem 
Ostravská zelená domácnost 
2.0, který jednak efektivně vy-
užívá zelenou energii z vlastní 
solární elektrárny a zároveň 
nabízí vysokou přidanou hod-
notu pro majitele elektromobi-
lů z okolí, kteří mohou využít 
dobíjecí stanici s dobrovolnou 
platbou umístěnou přímo před 
domem.

Ocenění Šetrná energie  
v podniku získal energeticky 
soběstačný volnočasový ho-
telový areál Davidův mlýn 
na severu Moravy zásobovaný 
elektřinou z vlastní vodní a fo-
tovoltaické elektrárny a teplem 
z tepelných čerpadel. Obec Kně-
žice, která se pomocí bioplyn-
ky a kotlů na štěpku stala zcela 
energeticky nezávislou, a roč-
ně tím ušetří 45 milionů korun, 
byla oceněna v kategorii Chytrá 
energie měst a obcí. 

Vítězný projekt v kategorii 
Obnovitelný start-up myslel 
na majitele chytrých telefonů. 
Solární lavička společnosti 
FullCapacity poskytuje kro-
mě odpočinku i internetové 
připojení a možnost dobíjení 
telefonů. Poslední kategorie  
s názvem Chytrá energie v di-
plomce byla určena studentům, 
kteří se obnovitelnými zdroji 
zabývali ve  svých akademic-
kých pracích. V této kategorii 
porota nejvíce ocenila výzkum 
doktoranda Jiřího Vrány zabý-

vající se redoxními průtočnými 
bateriemi na VŠCHT v Praze, 
který má potenciál pro využití 
v průmyslovém měřítku. Ná-
městkyně ministra průmyslu 
Lenka Kovačovská, která vítězi 
cenu předávala, ocenila, že jde 
o projekt, který může rozšířit 
možnosti solárních nebo větr-
ných elektráren, tedy zdrojů  
s proměnlivou výrobou.

Cenu veřejnosti, o níž rozho-
dovali v online hlasování čtenáři 
Deníku, získal projekt Sluneční 
teplo pro bytový dům na praž-
ském Hloubětíně. Pro celkem 
166 bytových jednotek tam 
úspěšně zajišťuje teplo pomocí 
solárních kolektorů.

„Vybrat vítěze z 80 projektů  
v jednotlivých kategoriích nebylo 
pro odbornou porotu vůbec snad-
né. Většina projektů představo-
vala od A do Z propracovaný sys-
tém, který přináší svému majiteli 
značné energetické úspory. Potvr-
dilo se také, že nejoblíbenějším 
obnovitelným zdrojem je sluneční 
energie,“ říká Veronika Hamáč-
ková ze Solární asociace. Martin 
Sedlák z Aliance pro energetic-
kou soběstačnost k tomu dodá-
vá: „Přestože podíl obnovitelných 
zdrojů energie v poslední době 
příliš neroste, jsme rádi, že oce-
nění Obnovitelné desetiletí mělo 
obrovský ohlas. Vítězné projekty 
mohou složit jako příklady dob-
ré praxe využití obnovitelných 
zdrojů pro další zájemce o šetrné 
zdroje energie nebo energetickou 
soběstačnost.“ 

Vítěze kategorie přišli oznámit Jan Jašek, Head of Energy Team UniCreditBank 
a Vladislav Smrž, náměstek ministra životního prostředí.

Porota ocenila na prvním místě v kategorii Obnovitelná energie v podnikání 
Davidův mlýn – penzion, který využívá energií slunce, vody a teplených čerpa-
del. Hosté si také mohou nabít svůj elektromobil z místní čisté energie. 
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Ropný kartel OPEC 
předpověděl, že se přebytek 
ropy příští rok na trhu ještě 
zvýší. I když se země kartelu 
nedávno dohodly, že svou 
produkci sníží, nečlenské 
země budou podle jejich 
predikce produkovat více, což 
se týká především Ruska.  

Rusko totiž v příštím roce počítá 
se zvýšením produkce ropy na nové 
postsovětské maximum. Moskva 
nicméně nadále usiluje o to, aby 
ostatní těžařské země podpořily 
ceny ropy omezením produkce. 
Těžba ropy v Rusku by podle ruské
ho ministra energetiky Alexandra 
Novaka měla v příštím roce dosáh
nout 548 milionů tun, což odpovídá 
zhruba 11 milionům barelů denně. 
Rusko je největším producentem 
ropy na světě, není však součástí 
Organizace zemí vyvážejících ropu 
(OPEC). Rusko tak nedodržuje slib, 
který dal nedávno prezident Vladi
mir Putin, když prohlásil, že Rusko 
se připojí k předním světovým 
těžařům ropy při omezování pro
dukce. Ruští představitelé nicméně 
brzy poté dali najevo, že Moskva by 
objem těžby spíše pouze zmrazila, 
než snížila. Novak přesto uvedl, že 
má připraveny určité návrhy a že 
stále vidí potřebu dohody o zmraze
ní těžby ropy. 

Ceny ropy jsou stále nízké

Od první poloviny roku 2014 zažily 
ceny ropy strmý sešup. Z úrovně nad 
100 dolary za barel se propadly bě
hem roku a půl pod hodnotu třiceti 
dolarů, což je nejnižší hodnota za  
12 let. Kartel OPEC pod vedením Ri
jádu zahájil politiku zvyšování pro
dukce a záměrného tlaku na pokles 
cen v naději, že tím vytlačí z trhu 
nové producenty s vyššími náklady, 
zejména těžaře ropy z amerických 
břidlicových zdrojů, což se částečně 
podařilo.  

OPEC se pak v září nečekaně 
předběžně dohodl na snížení těžby 
na 32,5 milionu až 33 milionů barelů 
denně, nejvyšší minimálně od roku 
2008. Ceny v souvislosti s očekává
ním dohody oživovaly. V návaznosti 
na to cena ropy stoupla na nejvyš
ší úroveň za poslední rok a barel 
severomořské ropy Brent stál více 

než 53 dolarů. Tento vývoj podpořila 
slova Vladimira Putina, podle něhož 
je Rusko připraveno připojit se k ná
vrhu zemí OPEC na omezení těžby 
ropy. Následně ale cena ropy Brent 
opět klesla na 52,30 dolaru za ba
rel. Šéf společnosti Rosněfť a nej
vlivnější činitel v ruském odvětví 
těžby ropy Igor Sečin totiž agentuře 
Reuters řekl, že jeho podnik těžbu 
nesníží ani nezmrazí. Ruský ministr 
energetiky Alexandr Novak poté 
uvedl, že základním scénářem pro 
Rusko je ponechání produkce beze 
změny.

Ceny tak dále zůstávají hluboko 
pod úrovněmi z první poloviny roku 
2014, kdy výrazně přesahovaly hra
nici 100 dolarů za barel. Nyní se cena 
severomořské ropy Brent pohybuje 
kolem 51,78 dolaru za barel.

OPEC zároveň zvýšila odhad dodá
vek ropy nečlenských zemí v příštím 
roce proti zářijové zprávě o 40 tisíc 
barelů denně. Celkově tak země 
mimo OPEC posílí produkci  
o 240 tisíc barelů.

Vliv OPEC se menší

Schůzka členů OPEC je naplánována 
na 30. listopad tohoto roku ve Vídni. 
Dne 17. října 2016 kuvajtský minis
tr ropného průmyslu prohlásil, že 
dohodu na listopadovém zasedání 
OPEC vidí optimisticky. Podobně  
10. října 2016 saúdskoarabský mini
str energetiky prohlásil, že je opti
mistický ohledně dohody na tomto 
plánovaném zasedání. Toto setkání 
by mělo členům OPEC poskytnout 
informace o systému kvót. Nicméně 
pro OPEC bude obtížné monitorovat 
ruskou produkci ropy. Pokud OPEC 
a Rusko sníží či zastřeší produkci 
ropy v následujících měsících, může 
to znamenat, že ceny ropy budou po
kračovat v růstu k hranici 60 dolarů 
za barel.

„Pokrok je, že Saúdská Arábie 
přistoupila k nějakému řešení. V led
nu a únoru nevyšla dohoda právě 
kvůli tomu, že nechtěla dát možnost 
Íránu, aby pronikl na trh tím, že by 
pozastavila těžbu, zatímco on by tě
žil více ropy,“ zmínil hlavní ekonom 
Chytrého Honzy František Bostl.

Má či bude mít kartel OPEC 
ještě rozhodující vliv na vývoj cen 
ropy? Noví producenti z břidlic, 
písků apod. z Ameriky a Kanady 
totiž v žádném kartelu nejsou a být 
nehodlají. Na druhou stranu – vliv 
a moc nových producentů už zda

leka nejsou takové jako třeba před 
dvěma lety, protože museli kvůli 
nízkým cenám prudce omezit či 
úplně zastavit investice. Možná toho 
teď OPEC využívá. 

Vyšší cena ropy znamená  
růst cen na benzinkách 

Pokud cena ropy na světových trzích 
poroste, zvýší i cenu pohonných 
hmot v Česku, shodli se analytici. 
„Základní otázkou v tuto chvíli je, 
zda během listopadu skutečně dojde 
k omezení produkce, a pokud ano, 
zda toto omezení bude stačit k tomu, 
aby cena ropy výrazněji vzrostla. 
V minulosti řada takových dohod 
byla neúspěšná a k výraznějšímu 
poklesu nabídky ropy nevedla,“ 
uvedl analytik společnosti Akcenta 
Miroslav Novák.

V případě, kdy se cena ropy bude 
do konce roku pohybovat v průměru 
lehce nad 50 dolary za barel, bude 
litr pohonných hmot v ČR k dostání 
mezi 30 až 31 korunami za litr, dodal 
Novák.

Analytik společnosti Finlord 
Boris Tomčiak uvedl, že cena ropy 
by do konce roku mohla stoupnout 
k 60 dolarům za barel. U cen benzinu 
a nafty v ČR čeká postupný růst. „Při 
růstu ceny ropy na 60 dolarů by pak 
pohonné hmoty zdražily o mini
málně 1,5 koruny proti současné 
úrovni,“ uvedl. Upozornil, že zvýšení 
cen ropy a pohonných hmot potlačí 
nahoru také inflaci a zdraží přepra
vu. Dopad na maloobchodní ceny by 
ale podle něj měl být malý v rozmezí 
od půl do jednoho procenta. „Je 
nutné počítat s posílením koruny 
v příštím roce, což by zlevnilo celý 
dovoz,“ dodal.

Zásadní vliv by případná dohoda 
o omezení těžby na cenu ropy podle 
analytika Patria Finance Tomáše 
Vlka neměla mít. Důvodem je totiž 
navyšování produkce ostatních  
zemí a motivace porušovat ji uvnitř 
paktu OPEC–Rusko. V roce 2017 
předpokládá mírný růst ceny ropy 
k 60 dolarům za barel. „Efekt na ceny 
benzinu bude logicky směrem vzhů
ru,“ dodal. (aa)
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OPEC přes omezení těžby čeká,  
že přebytek ropy poroste
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Ceny Obnovitelného desetiletí 
jsou rozdány, bodovaly promyšlené 

projekty využívající více zdrojů
Unikátní projekt Obnovitelného desetiletí zná své vítěze. Aliance pro energetickou soběstačnost  

a Solární asociace ve spolupráci s předními českými experty v energetice ocenily ve čtvrtek  
13. října 2016 na slavnostním galavečeru projekty využívající obnovitelné zdroje energie, které 
vznikly na území ČR v posledních deseti letech. Slavnostního vyhlášení se zúčastnili významní 

zástupci Ministerstva průmyslu a obchodu, Ministerstva životního prostředí, amerického  
a nizozemského velvyslanectví a českého průmyslu. Mezi více než 80 přihlášenými pracemi, 

rozdělenými do 5 odborných kategorií a jedné ceny veřejnosti, byla nejvíce zastoupena komplexní 
řešení pro domácnosti a solární energie.

V kategorii Obnovitelná 
energie pro rodiny získal prv-
ní místo projekt pod názvem 
Ostravská zelená domácnost 
2.0, který jednak efektivně vy-
užívá zelenou energii z vlastní 
solární elektrárny a zároveň 
nabízí vysokou přidanou hod-
notu pro majitele elektromobi-
lů z okolí, kteří mohou využít 
dobíjecí stanici s dobrovolnou 
platbou umístěnou přímo před 
domem.

Ocenění Šetrná energie  
v podniku získal energeticky 
soběstačný volnočasový ho-
telový areál Davidův mlýn 
na severu Moravy zásobovaný 
elektřinou z vlastní vodní a fo-
tovoltaické elektrárny a teplem 
z tepelných čerpadel. Obec Kně-
žice, která se pomocí bioplyn-
ky a kotlů na štěpku stala zcela 
energeticky nezávislou, a roč-
ně tím ušetří 45 milionů korun, 
byla oceněna v kategorii Chytrá 
energie měst a obcí. 

Vítězný projekt v kategorii 
Obnovitelný start-up myslel 
na majitele chytrých telefonů. 
Solární lavička společnosti 
FullCapacity poskytuje kro-
mě odpočinku i internetové 
připojení a možnost dobíjení 
telefonů. Poslední kategorie  
s názvem Chytrá energie v di-
plomce byla určena studentům, 
kteří se obnovitelnými zdroji 
zabývali ve  svých akademic-
kých pracích. V této kategorii 
porota nejvíce ocenila výzkum 
doktoranda Jiřího Vrány zabý-

vající se redoxními průtočnými 
bateriemi na VŠCHT v Praze, 
který má potenciál pro využití 
v průmyslovém měřítku. Ná-
městkyně ministra průmyslu 
Lenka Kovačovská, která vítězi 
cenu předávala, ocenila, že jde 
o projekt, který může rozšířit 
možnosti solárních nebo větr-
ných elektráren, tedy zdrojů  
s proměnlivou výrobou.

Cenu veřejnosti, o níž rozho-
dovali v online hlasování čtenáři 
Deníku, získal projekt Sluneční 
teplo pro bytový dům na praž-
ském Hloubětíně. Pro celkem 
166 bytových jednotek tam 
úspěšně zajišťuje teplo pomocí 
solárních kolektorů.

„Vybrat vítěze z 80 projektů  
v jednotlivých kategoriích nebylo 
pro odbornou porotu vůbec snad-
né. Většina projektů představo-
vala od A do Z propracovaný sys-
tém, který přináší svému majiteli 
značné energetické úspory. Potvr-
dilo se také, že nejoblíbenějším 
obnovitelným zdrojem je sluneční 
energie,“ říká Veronika Hamáč-
ková ze Solární asociace. Martin 
Sedlák z Aliance pro energetic-
kou soběstačnost k tomu dodá-
vá: „Přestože podíl obnovitelných 
zdrojů energie v poslední době 
příliš neroste, jsme rádi, že oce-
nění Obnovitelné desetiletí mělo 
obrovský ohlas. Vítězné projekty 
mohou složit jako příklady dob-
ré praxe využití obnovitelných 
zdrojů pro další zájemce o šetrné 
zdroje energie nebo energetickou 
soběstačnost.“ 

Vítěze kategorie přišli oznámit Jan Jašek, Head of Energy Team UniCreditBank 
a Vladislav Smrž, náměstek ministra životního prostředí.

Porota ocenila na prvním místě v kategorii Obnovitelná energie v podnikání 
Davidův mlýn – penzion, který využívá energií slunce, vody a teplených čerpa-
del. Hosté si také mohou nabít svůj elektromobil z místní čisté energie. 
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Současným vrcholem v osvětlení 
komerčních prostor jsou LED technologie
Osvětlení především 
interiérů a exteriérů 
obytných budov prošlo 
v průběhu let velkými 
změnami zvláště v oblasti 
designu a funkčnosti světel. 
V oblasti průmyslových 
světel naopak k příliš 
velkému posunu nedošlo. 
Poslední roky však 
znamenají takřka revoluci 
ve zdrojích osvětlení, která 
přinesla dobu LEDkovou.

Vývoj v oblasti světelných zdrojů byl 
poměrně pozvolný, velmi dlouho se 
jako nejčastější zdroj světla držely 
klasické žárovky s wolframovým 
vláknem, které nahrazovaly trubkové 
zářivky, a to především v kancelář
ských a výrobních prostorách.

Postupem času se však dostaly 
zářivky i do obytných prostor v po
době tzv. úsporných žárovek, které 
využívají technologii velmi podob
nou zářivkám, a tím pádem se také 
musel mírně pozměnit tvar samotné 
žárovky z klasické baňky na různé 
spirálovité žárovky. Paralelně s úspor
nými žárovkami se objevily také 
halogenové žárovky – úspora energií 
u nich nebyla tak velká, ale měly tvar 
klasických žárovek, což bylo plusem

.
Ohled na zaměstnance

Kolem roku 2010 dorazily na trh 
první LED žárovky, které však v této 
době byly natolik drahé, že si je 
kupovalo poměrně malé množství zá
kazníků. Postupem času se však cena 
výrazně snížila a dnes je srovnatelná 
se žárovkami úspornými.

Revoluce to byla v podstatě ve všech 
směrech – úspora, variabilnost, a pře
devším šetrnost k člověku. V halách 
dnes pracují desítky tisíc lidí a tráví 
tam i dvanáct hodin denně. Nedo
statek přírodního světla a špatné 
osvětlení pracovních prostor podle 
lékařů velmi nepříznivě ovlivňují 
jejich zdravotní stav.

„Když jsme přistavovali novou halu, 
chtěli jsme, aby osvětlení splňovalo 
všechny dané normy, a aby přede
vším nebylo agresivní, tedy aby bylo 
pro pracovníky co nejpřijatelnější. 
Ale na tehdejším českém trhu nic 
takového nebylo,“ vzpomíná Stanislav 
Sehnal, jednatel společnosti KAM
POS, která jako jedna z prvních u nás 
začala vyrábět průmyslové osvětlení 

komerčních prostor s využitím LED 
technologií. V podstatě si tehdy muse
li osvětlení vyrobit sami, což následně 
vedlo ke vzniku samostatné LED 
divize ve zmíněné společnosti.

V současné době jsou již na trhu 
k dispozici LED svítidla s různou 
teplotou chromatičnosti, a tak není 
problém vybrat si pro daný prostor 
a činnost optimální barvu světla, kte
rá připomíná světlo klasické žárovky 
nebo slunečního záření, případně 
je možné zvolit i světlo čistě bílé až 
modré.

Široké uplatnění

LED svítidla jsou navíc schopna 
přizpůsobovat intenzitu záření denní 

••• ROZDÍLY MEZI TYPY ŽÁROVEK •••
KLASICKÁ ŽÁROVKA
Nízké pořizovací náklady, relativně přirozená 
barevná teplota světla, poměrně krátká 
životnost a vysoký odběr elektrické energie.

ÚSPORNÁ ŽÁROVKA
Výhodou jsou relativně nízké náklady 
na pořízení a v porovnání s klasickými 
žárovkami i náklady na spotřebu elektřiny. 
Velkou nevýhodou je především dlouhý náběh 
plného výkonu (jako u zářivek) a snižování 
jejich životnosti častým zapínáním a vypínáním.

HALOGENOVÁ ŽÁROVKA
Hřeje podobně jako klasická žárovka, má jen 
o něco menší spotřebu elektrické energie. 
Stejně jako obyčejné žárovky jsou citlivé 
na výkyvy napětí v elektrické síti, mají kratší 
životnost.

ZÁŘIVKOVÉ TRUBICE
Sofistikované řešení s dostatečným světlem 
a nižší spotřebou elektrické energie, do plného 
výkonu však zářivka chvíli nabíhá, takže 
neposkytuje hned po zapnutí maximální 

množství světla. Problematický může být také 
startér, který zajišťuje výboj a ohřev elektrod 
v zářivce. 

LED SVÍTILNA
Velmi vysoká hodnota měrného výkonu,  
nízká spotřeba elektrické energie, dlouhá 
životnost, okamžitý plný výkon, a s tím 
související možnost častého zapínání 
a vypínání bez vlivu na světelnou diodu, 
odolnost vůči nárazům a vibracím, malé 
rozměry a neomezené možnosti použití.
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době. To je také velmi důležité pro 
psychiku zaměstnanců, ale zároveň 
to dává obrovskou škálu uplatnění. 
„Svítidla, která díky své variabilitě 
dokážou reagovat na změny den
ního světla, mají velký potenciál de 
facto v kterékoliv oblasti, kde záleží 
na reálnosti podání barev. Například 
v módním návrhářství, architektuře 
nebo v konstrukčních činnostech, kde 
je lidské oko odkázáno na momen
tální světelné prostředí,“ upozorňuje 
Stanislav Sehnal.

„Jelikož ve srovnání se žárovkami, 
které vydávají světlo všemi směry, je 
možné LED svítidlo vyrobit tak, aby 
světlo mířilo konkrétním směrem 
přesně podle potřeby, je také vhodné 
pro nasvěcování uměleckých děl či 
solitérních částí interiéru. Zvláš
tě u uměleckých děl je LED světlo 
žádoucí pro svůj index barevného 
podání Ra = 90 a absenci UV záření, 
které má vliv na malby a textilie,“ 
doplňuje.

Spotřeba

Velkou výhodou LED technologie je 
velmi nízká spotřeba elektrické ener
gie ve srovnání nejen s klasickými žá
rovkami, ale i s úspornými zářivkami. 
Zejména při potřebě vyššího světelné
ho výkonu například ve výrobních ha
lách či nebytových prostorách je při 
snížení spotřeby elektrické energie 
až o 90 procent světelný výkon totiž 
zachován, anebo je ještě navýšen.

Vedle toho má zásadní vlastnost 
– nízké zahřívání, takže tato technolo
gie významně nepředává svému okolí 
tepelnou energii (v některých přípa
dech je to velmi důležitý parametr – 
například u pasivních domů by mohlo 
delší svícení jinou technologií příliš 
ohřát prostory, a tím změnit klima 
a tepelný komfort).  Michal Král

ÚSPORA. Na snímku je hala 
společnosti Kampos, kde bylo 
použito pro plochu přibližně 
1800 m2 kolem 50 světel typu 
Trinity. Celková úspora oproti 
klasickému typu osvětlení 
dosáhla v tomto případě  
až 65  procent.  
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Drábová: Skluz v dostavbě jádra 
může odstranit změna legislativy
Současné zpoždění ve výstavbě 
nových jaderných bloků v České 
republice by mohla odstranit 
změna legislativy, která by 
urychlila povolovací proces. 
Prohlásila to předsedkyně Státního 
úřadu pro jadernou bezpečnost 
(SÚJB) Dana Drábová. Dále 
upozornila, že v případě, že bude 
takové politické rozhodnutí přijato, 
je možné, že nedojde k časové 
proluce mezi odstavením starých 
a spuštěním nových bloků, která 
nyní existuje.

Připomněla, že na povolovací 
procesy stavby nových bloků má 
vliv mimo jiné zákon o hodnocení 
vlivu na životní prostředí a stavební 
zákon. „Pokud bude licenční proces 
probíhat tak, jak se podle současné 
legislativy předpokládá, tak máme 
zhruba dva roky skluz,“ podotkla 
Drábová.

Životnost starších bloků 
je do roku 2035

Současné zpoždění se týká starší 
z tuzemských jaderných elektráren 
v Dukovanech. Drábová uvedla, 
že elektrárna bude nový blok 
potřebovat pravděpodobně v roce 
2035. Tehdy začne končit technická 
životnost tamních bloků. „Reálný 
odhad, pokud se v legislativě něco 
nezmění, je, že by nový blok mohl 
být v provozu v roce 2037,“ dodala.
Vláda loni v červnu schválila Národní 
akční plán rozvoje jaderné ener        getiky 
v ČR. Počítá s výstavbou jednoho 
jaderného bloku v Dukovanech a 
jednoho bloku ve druhé tuzem             ské 
jaderné elektrárně v Temelíně  
s možností rozšíření na dva blo  ky  
v obou elektrárnách. Jako první by 
měla začít stavba v Dukovanech. 
Stále ale zbývá dořešit obchodně

dodavatelský model výstavby, s čímž 
by měl mimo jiné pomoci nový vládní 
zmocněnec pro jadernou energetiku, 
letos v červnu jmenováný Ján Štuller.

Řeší se i hlubinné úložiště

Ján Štuller v srpnu uvedl, že přípra
vy dostavby elektrárny Dukovan 
mají zpoždění tři až čtyři roky. 
Jednání s možnými dodavateli 
technologie podle něho už začínají. 
Osloveni byli dodavatelé v šesti 
zemích – ve Francii, Rusku, USA, 
Japonsku, Jižní Koreji a v Číně. 

Odpovědi česká strana očekává 
do konce října tohoto roku.

Kromě dostavby jaderných 
elektráren Česko v současnosti řeší 
také možnou výstavbu hlubinného 
úložiště jaderného odpadu. Vhodnou 
lokalitu v současné době vybírají mi
nisterstvo průmyslu a Správa úložišť 
radioaktivních odpadů (SÚRAO). 
Podle Drábové současná vláda jedno 
konkrétní místo pro úložiště zcela 
určitě neurčí. „V řadě zemí vidíme, 
že vyjednat to s lokálními komunita
mi je velmi dlouhodobá záležitost,“ 
uvedla. /čtk/
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NOVÝ BLOK. Podle Dany 
Drábové (na snímku) nový blok 
v dukovanské elektrárně bude 

potřeba v roce 2035.  Fo
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